

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈



ယခုရက်စွဲမှတ်တမ်းပါ အချက်အလက်များသည် မြန်မာ့အရေး လေ့လာသူများအဖွဲ့၏ ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာ ၂၉ ရက်မှ နိုဝင်ဘာလ ၁၇ ရက်နေ့အတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများ၊ ဆွေးနွေးမှုများနှင့် တခြားသော ဆက်စပ်သတင်း များအား မီဒီယာများမှတစ်ဆင့် မှတ်တမ်းတင်ထားသော ရက်အလိုက် ငြိမ်းချမ်းရေးသတင်း စုစည်းချက်များ ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် ရက်စွဲမှတ်တမ်းပါ အချက်များသည် မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများ၏ အမြင်နှင့် အာဘော်မဟုတ်ဘဲ ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် ပတ်သက်သော မီဒီယာဖော်ပြချက်များအား စုစည်းပေးထားခြင်းသာဖြစ်ပါသည်။ မြန်မာ့အရေး လေ့လာသူများအဖွဲ့မှ ထုတ်ဝေလျက်ရှိသော ငြိမ်းချမ်းရေး ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်းများ အား ပိုမိုကောင်းမွန်စေရန်အတွက် အကြံပြုချက်များပေးပါရန် အကူအညီ တောင်းခံအပ်ပြီး၊ အကြံပြုချက်များ ပေးပို့လိုပါက [bcmg.burma.org@gmail.com](mailto:bcmg.burma.org@gmail.com) နှင့် ဖုန်း - 09-798560989 တို့ကို ဆက်သွယ်နိုင်ပါသည်။

မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့

လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ

ရှမ်း

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် သျှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်းသီပေါမြို့နယ်နှင့် နမ့်လန်ကြား နားမခေါ်အုပ်စုအတွင်း သျှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ(RCSS)နှင့် မြန်မာ့တပ်မတော်တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်ဟု သီပေါ မြို့နယ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် စိုင်းခမ်းအောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲကြောင့် ဒေသခံ ရွာသား ၆၀၀ ကျော် နားမခေါ်အုပ်စု ဘုန်းကြီးကျောင်းသို့ သွားရောက် ခိုလှုံနေကြရသည်ဟု သီပေါမြို့ခံ လူငယ် စိုင်းလျန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ " အခု နားမခေါ်ဘုန်းကြီးကျောင်းကိုစစ်သားရှောင် ၆၀၀ လောက်ရောက်နေတယ်။ ဝမ်းနိုင်းလုံ ၊ ဝမ်းတော့ လုံ၊ ဝမ်းဟိုနား ရွာသားတွေ ဖြစ်တယ်။ နိုင်းလုံရွာနဲ့ ၁ မိုင်လောက်အကွာမှာဘဲ ပစ်ခတ်ကြတာလို့ ဘုန်းကြီး ကျောင်းကိုရောက်လာတဲ့ရွာသားတွေကပြောပါတယ်။ အခုထိ စစ်သားရှောင်တွေ တဖွဲ့ဖွဲ့ ရောက် လာနေတုန်း "ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Shan New](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့ နံနက်တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် တာမိုးညဲ မြို့နယ် (ခွဲ) ကောင်နင်ကျေးရွာအနီး၌ တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်(TNLA)၊ မြန်မာနိုင်ငံ အမျိုးသား ဒီမိုကရေစီ မဟာမိတ် တပ်မတော် (MNDA) နှင့် မြန်မာ့တပ်မတော်တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ([7Day](#))

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားမခေါ်ကျေးရွာအုပ်စု နားမခေါ်ကျေးရွာ၌ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ(SSPP/SSA)နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS/SSA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(TaiFreedom\)](#) [\(Shan New\)](#) [\(7Day\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားမခေါ်ကျေးရွာနှင့် နားလောကျေးရွာကြား၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (SSPP/SSA) တပ်များ နှာရီဝက်ကျော်ခန့် တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့ နံနက် ၀၆:၅၀ နာရီတွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း တအာင်းတပ်မတော် တပ်မဟာ ၅ နယ်မြေ ကွတ်ခိုင်မြို့နယ်၊ တာမိုးညိုမြို့နယ်(ခွဲ) ၊ ကောင်နှင့်အုပ်စု၊ ကောင်နှင့်ကျေးရွာအနီး သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP/SSA) ၊ တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်(TNLA) နှင့် မြန်မာ့တပ်မတော်တို့တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(TNLA\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် အိန္ဒိယ-မြန်မာနယ်စပ်အနီး၊ "ရွှေလိပ်ကျေးရွာ" အရှေ့မြောက်ဘက်၌ မြန်မာ့တပ်မတော် အမ်းအခြေစိုက် ခမရ (၃၇၃)နှင့် ရက်စွဲတပ်မတော်(ULA/AA) တို့တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ချင်းပြည်နယ်၊ ပလက်ဝမြို့နယ်က နတ်ချောင်းကျေးရွာအနီး၌ မြန်မာ့တပ်မတော် အမ်းအခြေစိုက် ခမရ (၃၇၃)နှင့် ရက်စွဲတပ်မတော် AAတို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ချင်းပြည်နယ် စည်ပင်သာယာရေး၊ လျှပ်စစ်နှင့် စက်မှုလက်မှုဝန်ကြီး ဦးစိုးထက်စည်ပင်သာယာရေး၊ လျှပ်စစ်နှင့် စက်မှုလက်မှုဝန်ကြီး ဦးစိုးထက် မှတော့ "အခုက ပိုဆိုးလာတယ်။ မြစ်ကြောင်းကိုပါ ငြိမ်းကြောက်လာတယ်။ လက်ရှိ AA က မြစ်ကြောင်းမှာပါ ဆယ်ယောက်တစ်ဖွဲ့တွေ ငါးယောက်တစ်ဖွဲ့တွေနဲ့ အဓိက စစ်ဆင်ရေးဆိုတော့လည်း တပ်နဲ့ ဖြစ်တာပေါ့။ ဒါပေမဲ့ လူထုက သွားရလာရတာ တော်တော်ခက်ခဲလာတယ်။ ကုလားတန်မြစ်ကြောင်းက စက်လှေနဲ့ပဲ သွားရတာကိုး။ အင်အားလည်း ပိုများလာတယ်။ ကြားရတဲ့ သတင်းတွေအရ လှုပ်ရှားမှု တအားများလာတဲ့အခါကျတော့ တပ်ဘက်ကလည်း အင်အားတွေတိုးပြီး လုံခြုံရေးအတွက် လုပ်တယ်လို့ ထင်တယ်ဗျ"ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း လားရှိုးမြို့နှင့် ၁၂မိုင်ကွာဝေးသည့် လားရှိုး-နမ္မတူ သွားကားလမ်းမကြီးဘေး မန်ပြိန်းအထက်ကျေးရွာအနီး၌ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် (RCSS/SSA) တပ်ဖွဲ့နှင့် တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်ဦး (TNLA) ၊ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော်(SSPP/SSA) ပူးပေါင်းတပ်ဖွဲ့တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#) [\(RFA\)](#) [\(7Day\)](#)

**အခြား**

- ❖ တောင်ကုတ်မြို့နယ် တောင်ရွာကျေးရွာအုပ်စု၊ မါးမကျကျေးရွာ၏ တောင်ဖက် (၁၀)မိုင်ခန့် အကွာ မါးမကျဆည်တွင် သစ်ဖမ်းသည့် ရဲတပ်ဖွဲ့နှင့် ဒေသခံ ပြည်သူ ၁၀၀ ခန့်အကြား အပြန်အလှန်တိုက်ခိုက်မှု ပေါ်ပေါက်ခဲ့ပြီး ရုန်းရင်းဆန်ခတ်ဖြစ်စဉ် စက်လှေပေါ် ပြန်တက်သည့် ရဲတပ်ကြပ်တစ်ဦး လက်နက်များနှင့်အတူ ရေထဲပြုတ်ကျရာမှ သေဆုံးသွားကြောင်း မျက်မြင် စက်လှေသမားတစ်ဦးမှ ပြောကြားခဲ့သည်။" အခင်း ဖြစ်ပွားချိန်က အောက်တိုဘာ ၂၈ ရက် ည၌ ၁၁ နာရီ အချိန်တွင်ဖြစ်တာပါ။ ကျွန်းသစ်နဲ့ တစ်ခြားရောရာ သစ် (၅) တန်ခန့်ကို အလုပ်သမားတွေနဲ့ စက်လှေပေါ်သို့တင်နေချိန် မါးမကျ ဆည်အတွင်းကနေ အမည်မသိတဲ့ လူ ၁၀၀ ဦးခန့်ကနေ သစ်များတင်ဆောင်ရာ နေရာကို ရောက်ရှိလာပြီး လေးဂွ၊ ဂျင်ဂလီ၊ ခဲတွေနဲ့ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်ပါတယ်။ ရဲအုပ်ချုပ်ထွန်းဦးစီးတဲ့ အဖွဲ့မှ သေနတ်နဲ့ အချက် ပေါင်း ၂၀ ခန့် ပြန်လည် ခြောက်လှန့် ပစ်ခတ်ခဲ့ရပါတယ်" ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(Narinjara\)](#)

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက်နေ့ ညနေပိုင်းတွင် ရှမ်းအရှေ့ ဝိုင်းပျဉ်းမြို့နယ် နမ့်ပိခိုင်းရွာအနီးတွင် မြန်မာတပ်မတော် နှင့် ထိတွေ့တိုက်ပွဲဖြစ်ခဲ့သည့် RCSS/SSA တပ်မတော်ထံမှ လက်နက်ခဲယမ်းနှင့် မူးယစ်ဆေး များဖမ်းမိခဲ့၍ အမှုဖွင့်ထားကြောင်း ကျိုင်းတုံမြို့ ပြည်နယ်ဒုတိယ ရဲတပ်ဖွဲ့မှူးရုံးမှ ရဲအရာရှိတစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ "ထိတွေ့မှုဖြစ်တာက အောက်တိုဘာ ၂၃ ရက်က ၁၀ မိနစ်လောက် ဖြစ်ခဲ့တာပါ။ မနေ့ကမှ နောက်တန်းပြန်ရောက်လို့ မူးယစ်ဆေးဝါးကို လာအပ်ပြီး အမှုဖွင့်တာပါ။ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ကို ဖမ်းမိပေမယ့် သိမ်းဆည်းရမိတဲ့ လက်နက်ခဲယမ်းတွေနဲ့ ဆက်စပ်ပစ္စည်းတွေကို တပ်ကသိမ်းထားတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Voice](#))
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း ကွတ်ခိုင်မြို့နယ် တာမိုးညိုကျေးရွာအုပ်စုမှ ရွာသားအယောက် ၄၀ ကို လူသစ်စုဆောင်းသည့်အနေနှင့် လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့မှ အောက်တိုဘာ ၂၆ ရက်နေ့တွင် ဖမ်းဆီး ခေါ်ဆောင် သွားသည်ဟု တာမိုးညို ရဲစခန်းစခန်းမှူး ရဲအုပ် အောင်မင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ တာမိုးညိုကျေးရွာအုပ်စု ရှောက်ဟော်ကျေးရွာမှ ပလောင်တိုင်းရင်းသားနှင့် ဖုံးဝန်းလူမျိုး အမျိုးသားအယောက် ၄၀ လောက်ကို မြောက်ပိုင်း ပူးပေါင်း လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့မှ လူသစ်စုဆောင်းဖို့ ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားသည်ဟု ဒေသခံများမှ ပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#))

**စစ်ဘေးရှောင်**

**ရှမ်း**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း လားရှိုး-နမ့်တူမြို့နယ်များတွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သည့်တိုက်ပွဲများကြောင့် ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်နေကြသည့် စစ်ရှောင်ခိုကွသည် ၁၀၀၀ ကျော်သည် အသီးသီး နေရပ် ပြန်သွားကြသည်ဟု "ပေးသောလက်စေတနာရှင်သွေးနှင့်လူငယ်ကူညီရေးအဖွဲ့" မှတာဝန်ရှိသူ ကိုမြင့်မော်က ပြောခဲ့သည်။ နိုဝင် ဘာလ၁ရက်နေ့ ညပိုင်းမှာ အိနိုင်းရွာမှ စစ်ရှောင်တွေနေရပ်ပြန်သွားခဲ့ပြီး နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့ နံနက်မှာ မိုင်းတောင်ရွာက စစ်ရှောင် ၂၇၀ လောက် နေရပ်ပြန်သွားခဲ့သည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Popular](#)) ([Shan New](#)) ([7Day](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ၂ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားမတ်ခေါ်ကျေးရွာအုပ်စုနားမတ်ခေါ်ကျေးရွာတွင် တိုက်ပွဲများကြောင့် နားမတ်ခေါ်ကျေးရွာအုပ်စုအတွင်းဒေသခံများ ဘေးလွတ်ကင်းရာ ဘုန်းတော်ကြီး ကျောင်းဘက်သို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့ကြောင်း TaiFreedom သတင်းဌာနက ဖော်ပြခဲ့သည်။ ([TaiFreedom](#)) ([RFA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားမတ်ခေါ်ကျေးရွာနှင့် နားလော့ကျေးရွာကြား၌ မြန်မာတပ်မတော်နှင့် သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ/သျှမ်းပြည်တပ်မတော် SSPP/SSA တပ်များ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့တာကြောင့် ဒေသခံ ၅၀၀ ကျော် ထွက်ပြေးနေရပြီး၊ ထွက်ပြေးလာသည့် နားလော့ရွာနှင့်မန်နားရွာက ရွာသား ၅၀၀ ကျော်သည် နားအုံကျေးရွာ ဘုန်းကြီးကျောင်းမှာ ခိုလှုံနေကြသည်ဟု စယ်ခံ ကျေးရွာအုပ်စု အုပ်ချုပ်ရေးမှူးမှ ပြောခဲ့သည်။ ([7day](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်တပ်ဖွဲ့နှင့် RCSS/SSA တို့အကြားဖြစ်ပွားခဲ့သောတိုက်ပွဲကြောင့် နားမတ်ခေါ်အုပ်စုဘုန်းကြီးကျောင်းနှင့် ဝမ်ဟန်ရွာဘုန်းကြီးကျောင်း သို့ ဒေသခံရွာသား ၁၀၀၀ ကျော် ဘုန်းကြီးကျောင်းသို့ တိမ်းရှောင်ခဲ့ကြပြီး နိုဝင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့တွင် နေရပ်သို့အသီးသီး ပြန်သွားကြပြီဖြစ်ပြီး၊ "ရွာဘက်မှာ ပစ်ခတ်သံတွေငြိမ်သွားပြီဖြစ်လို့ သူတို့ပြန်သွားကြပြီ။ တဖက်ကလည်း ခြံထဲက သီးနှံတွေ ဆွတ်ရမှာမို့လို့လေ။ စိုးရိမ်မှုနဲ့တော့ နေနေရတယ်။ သတိထားနေကြရသေးတယ်လို့ပြောတယ်"- ဟု စစ်ဘေးရှောင်များအားကူညီမှုပေးခဲ့သော သီပေါမြို့ခံလူငယ် စိုင်းဝမ်းမှ ပြောခဲ့သည်။ ([Shan New](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ် (မြောက်ပိုင်း) နမ့်တူ မြို့နယ်နှင့် မန်တုံကျေးရွာအတွင်းရှိ တိုက်ပွဲရှောင်စခန်းများအားလူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာနက အခြေခံ စားသောက်ကုန် ပစ္စည်းများ ထောက်ပံ့ပေးခဲ့သည်ဟု ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုဦးစီးဌာန ဒုတိယ ညွှန်ကြားရေးမှူး ဦးမင်းသိန်းမှပြောခဲ့သည်။ "အဓိကကတော့ ရှမ်းပြည်နယ် (မြောက်ပိုင်း) မှာရှိတဲ့ တိုက်ပွဲရှောင် အိမ်ထောင်စုတွေအတွက် လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည် နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာနကနေ ပြီးတော့ သုံးလတစ်ကြိမ် စားနပ် ရိက္ခာတွေ ထောက်ပံ့ပါတယ်။ သုံးလပြည့်တိုင်းပြည့်တိုင်း ထောက်ပံ့ ပေးနေတာပါ" ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([MM Time](#))

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း လားရှိုးမြို့နှင့် ၁၂မိုင်ကွာဝေးသည့် လားရှိုး-နမ့်တူ သွားကားလမ်းမကြီးဘေး မန်ပြိန်းအထက်ကျေးရွာအနီးတွင်တိုက်ပွဲများကြောင့် ဒေသခံပြည်သူတွေ ထွက်ပြေး တိမ်းရှောင်ခဲ့ရပြီး ရွာသူတဦးသေဆုံးခဲ့သည်ဟု ဒေသခံ မျက်မြင်တဦးမှပြောခဲ့သည်။ "မနေ့က ကျနော်တို့ တောင်ယာကနေ စပါးရိတ်ပြီး ပြန်လာတော့ ရွာမှာတိုက်ပွဲဖြစ်နေတယ်။ ရွာမှာတိုက်ပွဲ ဖြစ်နေတော့ ကျနော်တို့ ၁၀ယောက်လောက် ရွာကိုမဝင်ဘဲ နားဟာရွာဘက် သွားပါတယ်။ တိုက်ပွဲဖြစ်နေတော့ လူမှားပစ်ခံရမှာ စိုးရိမ်ပြီး လမ်းတလျှောက်မှာ ကျနော်တို့ဟာ မန်ပြိန်းရွာက ရွာသူရွာသား အရပ်သားတွေပါလို့ အော်ပြီးသွားတယ်။ အဲလို အော်ပြီးသွားရင်ကနေ အပစ်ခံရ တာပါ။ အပစ်ခံရသူက ကျနော်တို့ ရှေ့ဆုံးကသွားတာပါ။ သူ့ကို သေနတ်မှန်သွား တာတွေတော့ ကျန်တဲ့သူတွေ အားလုံးလည်း တွေ့တဲ့ တောတိုးပြီး ထွက်ပြေးကြပါတယ်။ ပစ်လိုက်တဲ့စစ်သားဟာ ပြောက်ကျားဝတ်စုံဝတ်ထားတဲ့ စစ်သားပါ" ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([DVB](#)) ([RFA](#)) ([7Day](#))
- ❖ ကရင်ပြည်နယ်၊ လှိုင်းဘွဲ့မြို့နယ်အတွင်းရှိ လူဦးရေ ငါးထောင်ကျော် ခိုလှုံနေရဆဲဖြစ်သည့် မြိုင်ကြီးငူ စစ်ဘေးရှောင် စခန်းတွင် ယခုနိုဝင်ဘာလပိုင်းအတွင်း တစ်လလျှင် ပျမ်းမျှ လူဦးရေ ၃၀ဦးကျော် ဝက်သက် ရောဂါ ဖြစ်ပွားနေကြောင်း စစ်ရှောင်စခန်း ကျန်းမာရေးဆရာမ နော်နန်းသဇင်မှ ပြောခဲ့သည်။ "တစ်လတစ်လကို ဖြစ်လိုက်၊ ကုလိုက် နဲ့ ဆိုရင် ၂၀ကျော် ၃၀တောင် မကဘူးထင်တယ်။ တကယ်တမ်းကျတော့ ကာကွယ်ဆေးမထိုးတော့ ခံနိုင်ရည်မရှိဘူးပေါ့။ တစ်ချို့ကျတော့ ကာကွယ်ဆေး ထိုးထားပေမယ့် သူ့ပတ်ဝန်းကျင်မှာ အိမ်တွေက တအားကပ်နေတော့ ဖြစ်တာတောင်မှ သိပ်မဆိုးဘူးပေါ့" ဟုပြောခဲ့သည်။ ([KIC](#))

**လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှု**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၉ ရက်နေ့တွင် မြန်မာတပ်မတော် စစ်ကြောင်းသည် ကျောက်မဲမြို့နယ် နားအိုက်ခန့်ကျေးရွာအုပ်စု ခိုက်တုန်ဟုန်းကျေးရွာနေ ဒေသခံ လုံးစိုင်းကျော်အေးကို တပ်မတော်မှ ဖမ်းဆီးထိန်းသိမ်းထားပြီး ဒေသခံများဖြစ်သည့် စိုင်းစိုးမိုးဌေး နှင့် လုံးစိုင်းကျော်အေးတို့ကို နေရပ်သို့ ပြန်လွှတ်ပေးခြင်း မရှိဘဲ မည်သည့်အကြောင်းရင်းကြောင့် ဖမ်းဆီးရသည်ကိုလည်း မသိရှိရသေးကြောင်း ဒေသခံလူထုမှ ပြောခဲ့သည်။ ([TaiFreedom](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့ ည ၁၁ နာရီအချိန်ခန့်တွင် ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း ကျောက်မဲမြို့နယ် နောင်ပိန်လုံကျေးရွာ၌ နောင်ချိုမြို့အခြေစိုက် တပ်မတော် ခြေမြန်တပ်ရင်းအမှတ် (၁၁၄) တပ်မတော်စစ်ကြောင်းမှ ကျေးလက် ဒေသတွင် နေထိုင်သော အပြစ်မဲ့ ဒေသခံ ၂ ဦးအား ဖမ်းဆီးပြီး နိုဝင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့ထိ ပြန်လွှတ်ပေးခြင်း မရှိသေးကြောင်း ဒေသခံလူထုမှ ပြောခဲ့သည်။ ([TaiFreedom](#))
- ❖ အောက်တိုဘာလ ၃၁ ရက်နှင့် နိုဝင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့တို့တွင်ကျောက်မဲခရိုင် အခြေစိုက် အမှတ်(၁) စစ်ဆင်ရေးကွပ်ကဲမှုဌာနချုပ်မှ မန်ခါ၊ မိုင်းတင်း၊ စခန်းသာ၊ နောင်ပိန်၊ ခိုမုန်းနှင့် ကျွဲကုန်းကျေးရွာအုပ်စုများမှ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများ၊ ရာအိမ်မှူးများကို သျှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS/SSA) နှင့် ဆက်သွယ်ပါက မတရားအသင်းအက် ဥပဒေဖြင့် အရေးယူခံရမည်ဟု သတိပေးပြောဆိုခဲ့ကြောင်း ကျောက်မဲမြို့နယ် ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းထွန်းဝင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ "အုပ်ချုပ်ရေးမှူးတို့ သက်ဆိုင်ရာ ရာအိမ်မှူးတို့ သူကြီးတို့ကို ခေါ်ပြီး သတိပေးတာ ရှိတယ်။ ကျနော် ထင်တာကတော့ သူတို့ (တပ်မတော်) စိုးရိမ်လို့ သတိပေးတာ ဖြစ်ပါ လိမ့်မယ်။ ကျန်တဲ့အပိုင်းတွေ ကတော့ ကျနော် လည်း ဝေဖန်က မသိဘူး" ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#))
- ❖

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

မြေမြှုပ်ခိုင်း

ဒဏ်ရာရ

- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက် နေ့လယ်တွင် ချင်းပြည်နယ်၊ ပလက်ဝမြို့နယ်၌ မိုင်းပေါက်ကွဲပြီး ဒေသခံတစ်ဦး ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သည်ဟု ပလက်ဝဒေသခံ ဦးတင်ထွန်းအောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([Narinjara](#))
- ❖ အောက်တိုဘာ ၂၉ ရက် နံနက် ၁၁ နာရီ ခန့်တွင် ကချင်ပြည်နယ်၊ ရွှေကျီမြို့နယ်၊ သင်္ဘောအင်းကျေးရွာ အရှေ့မြောက်ဘက် ၂ ဖာလုံခန့်အကွာရှိ ပြောင်းခင်းနေရာ၌ ချုံနွယ်များရှင်းလင်းစဉ် မောင်စိုးမိုးသူ (ဘ) ဦးသန်းထွန်းအပါအဝင် အမျိုးသားငါးဦးသည် တိုက်မိုင်းတစ်လုံးအား တိုက်မိပေါက်ကွဲ၍ မိုင်းစထိမှန်ဒဏ်ရာများ ရရှိခဲ့သည်။ ([The Ladies](#)) ([Military](#))
- ❖ မံစီမြို့နယ်၊ မံဝိန်းကြီးကျေးရွာနေ ဦးထွယ်အောင်နှင့် ဇနီးဖြစ်သူ ဒေါ်ဘောက်မိုင်တို့သည် နေ့လည် ၁၂ နာရီခန့် တွင် မြဲစိုက်ရန်အတွက် မော်တော်ဆိုင်ကယ်ဖြင့် ထွက်ခွာလာစဉ် ကျေးရွာ၏ အနောက်မြောက် ဘက် ၁၃ မိုင်ခန့်အကွာရှိ ဗန်းမော်-မံစီနမ့်ခမ်း ကားလမ်းဘေးသို့အရောက်၌ နှင်းမိုင်းတစ်လုံးအား နှင်းမိပေါက်ကွဲ၍ ဦးထွယ်အောင်တွင် မိုင်းစထိမှန် ဒဏ်ရာများရရှိခဲ့သည်။ ([The Ladies](#)) ([Military](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့ နံနက် ၈ နာရီခန့်တွင် ရှမ်းပြည်နယ်၊ ကျောက်မဲမြို့နယ်၊ မိုင်းငေါ့မြို့နယ် (ခွဲ) ခုံငင်းကျေးရွာ၊ ကျောက်မဲ- ခုံငင်းကျေးရွာဘက်သို့ ဆက်သွယ်ထားသည့်လမ်းမပိုင်း နမ့်မန်း- ခုံငင်းတံတား အနီးတွင် မြေမြှုပ်ခိုင်းနင်းမိသည့်အတွက် ခုံငင်းကျေးရွာနေ-လွေးငွေခိုင်၊ (၂၆) နှစ်သည် ထိမှန်ဒဏ်ရာ ရရှိသည့်အပြင် သူမနှင့်အတူ လိုက်ပါသည့် လွေးခမ်းယဉ် (၂၀) နှစ်မှာ ဦးခေါင်းနှင့် လည်ပင်းတို့တွင် ထိမှန်ဒဏ်ရာများ ရရှိခဲ့သည်။ ([TNLA](#)) ([Maragar](#))
- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက် နေ့လယ်တွင် ချင်းပြည်နယ်၊ ပလက်ဝမြို့နယ်တွင် မိုင်းပေါက်ကွဲပြီး ဒေသခံတစ်ဦး ဒဏ်ရာရရှိသွားခဲ့သည်ဟုပလက်ဝ ဒေသခံ ဦးတင်ထွန်းအောင်မှပြောခဲ့သည်။ “ ပလက်ဝမြို့နယ် ပီရောင်း အထဲမှာ ရပ်ရောင်းကျေးရွာ ရှိပါတယ်။ အဲဒီရွာမှာ နေထိုင်သူ ဦးဟေ့တန်းက တောင်ယာမှာ ဟင်းစားရာဖို့ သွားစဉ်မှာ မိုင်းနှင်းမိတာ ဖြစ်ပါတယ်” ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Narinjara](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်း၌ ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း ကျောက်မဲခရိုင် ကျောက်မဲမြို့နယ် မိုင်းငေါ့မြို့နယ်ခွဲ မန်ခေါက်ကျေးရွာအုပ်စု ခုံငင်းကျေးရွာ၌ နေထိုင်သူ ဒေသခံအမျိုးသမီး ၂ ဦး မိုင်းနှင်းမိ ပေါက်ကွဲ မှုကြောင့် ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သည်။ ([TaiFreedom](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့ နံနက် ၁၁ နာရီခန့်တွင် ကချင်ပြည်နယ်၊ မြဝတီမြို့နယ်၊ ဖလူးကျေးရွာအုပ်စု၊ မင်းလက်ပိကျေးရွာနေ ဇော်ဝင်းဌေး (ဘ) ဦးမှတ်ကြီးသည် သူငယ်ချင်းဖြစ်သူ မောင်နိုင်နှင့်အတူ ဖလူးကျေးရွာ ၏ တောင်ဘက် ၅ မိုင်ခန့်အကွာ၌ ဝဥတူးဖော်နေစဉ် ထောင်ထားသည့် နှင်းမိုင်းတစ်လုံးအား နှင်းမိပေါက်ကွဲသဖြင့် မိုင်းစထိမှန် ဒဏ်ရာများရရှိခဲ့သည်။ ([Military](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၀ ရက်နေ့ ညနေပိုင်းတွင် တနင်္သာရီတိုင်း ရေဖြူမြို့နယ်၊ အလယ်စခန်းကျေးရွာအနီးရှိ မွန်ပြည်သစ်ပါတီ (NMSP) နှင့် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU) အောက်ခြေတပ်ဖွဲ့အကြား နယ်မြေ အငြင်းပွားနေကြသည့် ကြောင်လျာကွင်း၌ ဥယျာဉ်ခြံလုပ်ကိုင်လျက်ရှိသော ဟံဂံရွာသား မင်းအတစ်ဆိုသူ စီးလာသည့်မော်တော်ဆိုင်ကယ် မြေမြှုပ်ခိုင်းနင်းမိပေါက်ကွဲသဖြင့် ဆိုင်ကယ်ပျက်စီးခဲ့ကြောင်း၊ ပြီးခဲ့သည့် အောက်တိုဘာလ အတွင်း ခြံသမားရွာ သား တစ်ဦး မိုင်းနှင်းမိပေါက်ကွဲသဖြင့် ညာခြေကျင်းဝတ်ဖြတ်တောက်ခဲ့ရပြီး မွန်ပြည်သစ်ရဲဘော်တစ်ဦးလည်း မိုင်းဒဏ်ကြောင့် ဘယ်ခြေသလုံး တဖက်ဖြတ်တောက်ခံလိုက် ရကြောင်း အလယ်စခန်းကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူး နိုင်တင်စန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ ([Mon New](#))

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း ကျောက်မဲခရိုင် ကျောက်မဲမြို့နယ် ပန်ဟူကျေးရွာအုပ်စု ပန်ဟူကျေးရွာနေ ဒေသခံရွာသား စိုင်းအိုက်ဆမ် အသက် ၃၃ နှစ်သည် တိုက်ခိုင်းအားတိုက်မိပေါက်ကွဲ၍ မိုင်းထိမှန်ဒဏ်ရာများ ရခဲ့သည်။ [\(TaiFreedom\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့ ည ၆ နာရီခန့်တွင်ကချင်ပြည်နယ်၊ မြစ်ကြီးနားမြို့နယ်၊ ဆင်ဘိုမြို့၊ မံကင်းကျေးရွာနေ ဦးစိုးနိုင်(ဘ) ဦးအောင်မြင့်သည် ကျွဲပျောက်ရှာရန် တောထဲသို့ သွားရောက်စဉ် ကျေးရွာ၏ တောင်ဘက် ၃ မိုင်ခန့်အကွာသို့ အရောက်၌ထောင်ထားသောမိုင်းတစ်လုံး တိုက်မိပေါက်ကွဲ၍ မိုင်းထိဒဏ်ရာများရရှိခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၆ ရက် ညနေ ၅ နာရီခွဲခန့်တွင် ကရင်ပြည်နယ် လှိုင်းဘွဲ့မြို့နယ် မဲလရော ကျေးရွာအုပ်စု ထီးစာကျေးရွာနေ စောထောကလယ်(ဘ) ဦးဖားဒီလွီနှင့် တူတော်စပ်သူ သုထိခလေး(ဘ) ဦးထော်သိတို့ နှစ်ဦးသည် တောထဲသို့ သွားရောက်စဉ် ကျေးရွာ၏အနောက်ဘက် ၁ မိုင်ခန့်အကွာ သို့အရောက်၌ဒေသန္တရလုပ် လက်လုပ်နင်းမိုင်းတစ်လုံး နင်းမိပေါက်ကွဲသဖြင့် စောထောကလယ်မိုင်းထိ ဒဏ်ရာများ ရခဲ့ သည်။ [\(Military\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၈ ရက်နေ့ နံနက် ၇ နာရီခန့်တွင် ရှမ်းပြည်နယ်(တောင်ပိုင်း) မိုင်းပန်မြို့နယ် ပန်ပိကျေးရွာနေ ခွန်ကျော်ကို(ဘ) ဦးခွန်လောသည် ကျေးရွာ၏ အနောက် တောင်ဘက် မီတာ ၁၀၀ ခန့်အကွာ ကျေးရွာ အထွက်၌ ဒေသန္တရလုပ် လက်လုပ်နင်းမိုင်းတစ်လုံး နင်းမိပေါက်ကွဲသဖြင့် မိုင်းထိမှန် ဒဏ်ရာများရရှိခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၈ ရက်နေ့မနက် ၇ နာရီခွဲတွင် ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း၊ မိုင်းပန်မြို့နယ်၊ နာမွန်းကျေးရွာအုပ်စု ပန်ပီးဒေသမှာ မိုင်းပုတ်ရွာသားဦးလွန်းကျော်သည် တောင်ယာစပါးရိတ်သိမ်းဖို့ သွားရာ မိုင်းနင်းမိပြီး ပေါက်ကွဲကာ မိုင်းထိမှန် ဒဏ်ရာများ ရခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့ ညနေ ၃ နာရီတွင် ရှမ်းပြည်နယ်(တောင်ပိုင်း) တောင်ကြီးမြို့၊ ဈေးပိုင်းရပ်ကွက် ဝိုလ်ချုပ်လမ်း ဈေးမီးပွိုင့်အနီး ရွှေလွှာထက်အထည်ဆိုင်ခွဲ အရှေ့ ၌ မသင်္ကာဖွယ်လက်ဆွဲသေတ္တာ အမည်း တစ်လုံး တွေ့ရှိသဖြင့် နယ်မြေခံ တပ်မတော်သားများ၊ မြန်မာနိုင်ငံ ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင်များနှင့် ဌာနဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများပါဝင်သော ပူးပေါင်းအဖွဲ့ဖြင့် သွားရောက်စစ်ဆေးခဲ့ရာ ပေါက်ကွဲစေတတ်သောပစ္စည်း ရှိကြောင်း ယူဆရသဖြင့် နယ်မြေခံ စစ်မြေပြင်အင်ဂျင်နီယာတပ်မှ မိုင်းရှင်းလင်းရေးအဖွဲ့ဖြင့် မိုင်းရှင်းလင်းခဲ့သည်။ ထို့ပြင်တောင်ကြီးမြို့ မြို့မဈေးမြောက်ဘက် ဈေးအဝင်တံခါးပေါက်နေရာ အနီး City Square Shopping Centre မြေညီထပ်နှင့် ဒုတိယထပ်တို့တွင်လည်း မသင်္ကာဖွယ်အိတ်များ တွေ့ရှိကြောင်း မြို့နေဒေသခံ တိုင်းရင်းသားပြည်သူများ၏ သတင်းပေးချက်အရ ပူးပေါင်းအဖွဲ့က ဆက်လက် သွားရောက် စစ်ဆေးခဲ့ရာ ထူးခြားမှုမရှိဘဲ မိုင်းရှင်းလင်းရေး အဖွဲ့ဖြင့် မိုင်းရှင်းလင်းခဲ့သည်။ [\(Military\)](#) [\(VOA\)](#)

**သေဆုံး**

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၁ ရက် နေ့လည်တွင် ကျောက်မဲမြို့နယ် မိုင်းငေါ့မြို့နယ် (ခွဲ) ခုံငင်းကျေးရွာ၊ နမ့်မန်း နှင့် ခုံငင်းရွာသို့ ဆက်သွယ်ထား သည့် လမ်းမပေါ်တွင်မိုင်းပေါက်ကွဲသောကြောင့် ဆိုင်ကယ်စီး လာသည့် ခုံငင်းကျေးရွာနေ-လွေးငွေခိုင်နှင့်လွေးခမ်းယဉ်အမျိုးသမီးနှစ်ဦး ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ပြီး တဦးသေဆုံးခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#) [\(Shan New\)](#) [\(TNLA\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၁ ရက် နေ့လည် ၁ နာရီ ကျော်တွင် မူဆယ်မြို့ စွမ်စော်ရပ်ကွက် ၃ လမ်း ပလပ်စတစ် ကောက်သည့် အရပ်သားများ နေအိမ်အပြင် တွင်ကလေးငယ် ၂ ဦးဆော့ကစားနေစဉ် မိုင်းပေါက်ကွဲမှုဖြစ်ပွားပြီး အသက် ၁၁ နှစ်အရွယ် ကလေး တဦးသေဆုံးကာ အသက် ၁၂ နှစ်အရွယ် ကလေး တဦးမှာ ဒဏ်ရာရရှိကြောင်း မူဆယ် ဂရုကာလူမှုရေးအသင်းမှ ဦးသောင်းထွန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

❖

အခြား

- ❖ အောက်တိုဘာ ၃၀ ရက် ညနေ ၅ နာရီခန့်တွင် ရှမ်းပြည်နယ်(မြောက်ပိုင်း) ၊ နမ့်ခမ်းမြို့နှင့် ပန်စံကျေးရွာ အကြားရှိ ကားလမ်းအနီးတွင် လက်နက်တပ်ဖွဲ့များထောင်ထားသော ဒေသန္တရလက်လုပ် ရီမိုဆိုင်းများ တွေ့ရှိ ဟု တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှသတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(The Ladies\)](#)
- ❖ တနင်္သာရီတိုင်း ရေဖြူမြို့နယ်၊ အလယ်စခန်းကျေးရွာအနီးရှိ မွန်ပြည်သစ်ပါတီ (NMSF) နှင့် ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) အောက်ခြေတပ်ဖွဲ့အကြား နယ်မြေအငြင်းပွားနေကြသည့် ကြောင်လျာကွင်း၌ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း မြေမြှုပ် မိုင်း ၃ ကြိမ်ပေါက်ကွဲ ဒဏ်ရာအသီးသီး ရရှိခဲ့သည့်အတွက် လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များအနေဖြင့် ရွာသားများအားပစ်မှတ်ထား၍ မိုင်းမထောင်ကြရန် အလယ်စခန်းကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးမှ ပန်ကြားခဲ့သည်။ “**မြဲသွားတဲ့ လမ်းတွေမှာ မိုင်းထောင်တာ ရွာသားတွေပဲထိတယ်၊ အခုမြဲသွားရဲကြတော့ဘူး၊ မိုင်းမထောင်ကြဖို့ ရွာသားတွေကိုယ်စား ကျနော်ပန်ကြားပါတယ်၊ JMC အပစ်ရပ်စောင့်ကြည့်အဖွဲ့တွေ မီဒီယာတွေလည်း ကျနော် တို့ရွာကို တစ်ခါလောက် လာရောက်ကြည့်ရှုကြပါဦးလို့ ပြောချင်ပါတယ်**” ဟု ပြောခဲ့သည်။ [\(Mon New\)](#)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် ကျောက်ခဲမြို့နယ်တွင် အရပ်သားများရှိနေသည့်နေရာ၌ မိုင်း မထောင်ရန် လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ များကို ဒေသတွင်း အရပ်ဘက် အဖွဲ့များက တောင်းဆိုခဲ့သည်ဟု ကျောက်ခဲ အခြေစိုက် လူငယ် အဖွဲ့မှ မိုင်း အနိုင်မှပြောခဲ့သည်။ “**ပြည်သူ့သိတာက စားဝတ်နေရေး၊ မိသားစုဖွဲ့လုပ်ရေးပဲ၊ ဒါကြောင့် လမ်းမပေါ်တွေ အခြံတမ်း သွားသွားလာလာ လုပ်ရတယ်ဆို တာကို လက်နက်ကိုင်တွေ နား လည်စေချင်တယ်။ လက်နက်ကိုင်တွေ အချင်းချင်းမကျေနပ် လို့ မိုင်းထောင်တာတွေ လုပ်ရင် တောင် ပြည်သူ့သွားလမ်းမပေါ် မထောင်သင့်ဘူး**” ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)

တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှု

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် ထိုင်းနိုင်ငံချင်းမိုင်မြို့ ၌ ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင် အတွင်းရေးမှူးနှင့်အဖွဲ့သည် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) ဥက္ကဋ္ဌ ဦးယွက်ဆစ် ခေါင်းဆောင်သည့် ကိုယ်စား လှယ်များနှင့် အလွတ်သဘော တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲသို့ အတွင်းရေးမှူးအဖွဲ့ဝင် ဦးလှမောင်ရွှေ၊ နည်းပညာအထောက်အကူပြုအဖြစ် ဦးကျော်လင်းဦးတို့ ပါဝင်ခဲ့ကြောင်း NRPC မှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#) [\(BBC\)](#) [\(VOA\)](#) [\(The Ladies\)](#)
- ❖ ထိုင်းနိုင်ငံချင်းမိုင်မြို့ ၌ ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင် အတွင်းရေးမှူးနှင့်အဖွဲ့သည် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU) အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ပဒိုစောတာဒိုမှူး ဦးဆောင်သည့် ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် အလွတ်သဘော တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲနှင့် ပတ်သတ်၍ KNUအထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ပဒိုစောတာဒိုမှူးမှ “**အကျေအလည် ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးခြင်းနဲ့ မကျေလည်မှုတွေ၊ မတူညီမှုတွေကို အင်အားသုံးဖြေရှင်းခြင်း မပြုရဆိုတဲ့ အရာမျိုးတွေကလည်း ပါနေတဲ့အတွက် ရေရှည် တည်တံ့ ခိုင်မြဲတဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးကို ရှေးရှုနေပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ပြည်သူလူထုကို ပြောချင် တာကတော့ ကျွန်တော်တို့ လက်မှတ်ထိုးထားတဲ့ NCA လမ်းကြောင်းသည် အသင့်တော်ဆုံး လမ်းကြောင်းတစ်ခုဖြစ်ပြီးတော့ ဒီအခြေခံ ကနေ တစ်စိတ်မတ်မတ်ဆက်သွားမယ်**” ဟု ပြောခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲသို့ အတွင်းရေးမှူးအဖွဲ့ဝင် ဦးလှမောင်ရွှေ၊ နည်းပညာအထောက်အကူပြုအဖြစ် ဦးကျော်လင်းဦးတို့ ပါဝင်ခဲ့ကြောင်း NRPC မှသတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#) [\(BBC\)](#) [\(7Day\)](#)



**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၈ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် ကရင်နီအမျိုးသားတိုးတက်ရေးပါတီ (KNPP) ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ ချဦးရယ်ဦးဆောင်သည့် ကိုယ်စားလှယ်များ နှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင် အတွင်းရေးမှူးနှင့်အဖွဲ့တို့အလွတ်သဘော တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံမှုနှင့်ပတ်သတ်၍ UPDJC အတွင်းရေးမှူးအဖွဲ့ဝင် ဦးလှမောင်ရွှေက " သုံးရက်တာအလွတ်သဘောတွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုက ကျွန်တော်တို့ ညီလာခံပြီးတဲ့ နောက်ပိုင်းမှာ NCA လက်မှတ်ထိုးထားတဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းအချို့က တရားဝင် ဆွေးနွေးမှုတွေ စေတနာတော်အဖြစ် ပေးပို့ထားမယ်ဆိုတာကြောင့် အလွတ်သဘောလာရောက်တွေ့ဆုံဆွေးနွေးတာပါ။ နောက် NCA လက်မှတ်မထိုးထားတဲ့ အဖွဲ့နှစ်ဖွဲ့ဖြစ်တဲ့ KNPP၊ KIO အဖွဲ့တွေနဲ့လည်းတွေ့တယ်။ KNPP နဲ့က ယုံကြည်မှုတည်ဆောက်တဲ့နေရာမှာ အောက်ခြေမှာ ရှိနေသူအချို့ ဆောင်ရွက်ချက်ကြောင့် လိုအပ်မှုရှိတာ တွေ့ဆွေးနွေးဖြစ်တယ်။ NCA လက်မှတ်ရေးထိုးနိုင်ရေးအတွက် ညှိနှိုင်းစရာအချက် မကျန်တော့ဘူး။ လက်မှတ် ရေးထိုးဖို့စဉ်းစားဆုံးဖြတ်ဖို့ ကျန်နေတာပဲ ရှိနေတဲ့အချိန်မှာ ကျွန်တော်တို့ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ရဲ့ ရှင်းပြမှုကြောင့် NCA စာချုပ်ကို မြန်မြန်လက်မှတ်ရေး ထိုးနိုင်မယ်လို့ မျှော်လင့်ပါတယ်။ KIO ကတော့ ဆွေးနွေးတဲ့ပုံစံထက် သူတို့ဘက်ကရှိတဲ့ သဘောထားကို လာရှင်းပြတဲ့သဘောပါ" ဟုပြောခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲသို့ အတွင်းရေးမှူးအဖွဲ့ဝင် ဦးလှမောင်ရွှေ၊ နည်းပညာအထောက်အကူပြုအဖြစ် ဦးကျော်လင်းဦးတို့ ပါဝင်ခဲ့ကြောင်း NRPC မှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(NMG\) \(7Day\)](#)
  
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၈ ရက်နေ့ ညနေပိုင်းတွင် ကရင်လွတ်လပ်ရေးအဖွဲ့ (KIO)နှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင် အတွင်းရေးမှူးနှင့်အဖွဲ့တို့အလွတ်သဘောတွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲသို့ အတွင်းရေးမှူးအဖွဲ့ဝင် ဦးလှမောင်ရွှေ၊ နည်းပညာအထောက်အကူပြုအဖြစ် ဦးကျော်လင်းဦးတို့ ပါဝင်ခဲ့ကြောင်း NRPC မှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Mizzima\) \(7Day\)](#)

**အစည်းအဝေးများ**

**RCSS ဆက်ဆံရေး ရုံးများ အစည်းအဝေး**

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၆ ရက်တွင် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) ဌာနချုပ်တည်ရှိရာ လွယ်တိုင်း လျှန်းဒေသ၌ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ၏ ဆက်ဆံရေးရုံးများ လုပ်ငန်းညှိနှိုင်းအစည်း အဝေး ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးကို သုံးရက်ကြာ ကျင်းပမည်ဖြစ်ကာ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားလက်နက် ကိုင်အဖွဲ့အစည်းဆက်ဆံရေးရုံးများ စုပေါင်းရေးဆွဲထားသည့် ဆက်ဆံရေးရုံးများ၏လုပ်ငန်း လမ်းညွှန် (TOR) ကို တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် အကောင်အထည်ဖော်မှုဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းအစည်းအဝေး (JICM) က အတည် မပြုမီ ပြန်လည်သုံးသပ်ဆင်ခြင်ကြောင်း RCSS ဒုဥက္ကဋ္ဌ(၁) ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး စိုင်းယီမှ အစည်းအဝေး ပထမနေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)

**JMC**

- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက်နေ့က ပြုလုပ်သည့် JMC - 5 (မွန်ပြည် နယ်) အစည်းအဝေး၌ NCA လက်မှတ်ရေး ထိုးထားသည့် အဖွဲ့များအကြား ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲခြင်းရိုမရိုစောင့်ကြည့်မည့် ဒေသခံအရပ် သား စောင့်ကြည့်အဖွဲ့ (LCM) စတင်ဖွဲ့စည်းနိုင်ရေး လူထုရှင်းလင်းပွဲများကို နိုဝင်ဘာကစ၍ ပြုလုပ်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ မွန်ပြည်နယ်၏ ပထမဆုံး LCM ကို ဘီးလင်းမြို့နယ်နက်ကြီး ကျေးရွာအုပ်စုတွင် စတင်ဖွဲ့စည်း ရန် ဆုံးဖြတ်ကာ နှစ်ဖက်လက်ခံပြီး ဘက်မလိုက်သူ အရပ်သားများပါဝင်ရေး လူထုရှင်းလင်းမည်ဖြစ်ကြောင်း အရပ်သား ကိုယ်စားလှယ်နော်ဆာထူးမှ ပြောခဲ့သည်။ "ဒီနေ့ အစည်းအဝေးမှာ LCM စတင် ဖွဲ့စည်းဖို့အတွက် လူထုရှင်းလင်းပွဲကို နိုဝင်ဘာ ၂ ရက် မှာစလုပ်မှာဖြစ်ပါတယ်။ အစက ကျိုမရောဘက်မှာ စလုပ်ဖို့စီစဉ်ခဲ့ပေမယ့် နှစ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းတွေရဲ့ ဆွေးနွေးချက်တွေအရ တိုင်ကြားမှုတွေ၊ ကန့်ကွက်မှုတွေ အများဆုံးရှိတဲ့နေရာကို ဆုံးဖြတ်ခဲ့ကြတာဖြစ်တယ်။ ဒါ မျိုး LCM ဖွဲ့တဲ့အခါမှာလည်း နှစ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းက လက်ခံဖို့ အရေးကြီးတယ်လေ" ဟု ပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)
  
- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် မွန်ပြည်နယ်ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေး ကော်မတီ(JMC-5)၏ (၁၉)ကြိမ်မြောက် အစည်းအဝေးကို မော်လမြိုင်မြို့ရှိ ကော်မတီရုံး အစည်းအဝေးခန်းမ၌ ပြုလုပ်ရာ မွန်ပြည်နယ် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေး ဆိုင်ရာပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေး ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ အရှေ့တောင်တိုင်း စစ်ဌာနချုပ် တိုင်းမှူး ဗိုလ်ချုပ်မျိုးမိုးအောင်၊ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌများ၊ ကော်မတီ ဝင်များနှင့် အရပ်သားကိုယ်စားလှယ်များ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)



**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၀ ရက်၊ နေ့လည်ပိုင်းတွင် ရန်ကုန်မြို့ရှိ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေး ဗဟိုဌာန၌ တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနမှ အာရှရေးရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် မစ္စတာစွန်းဂေါ်ရှန်း (H.E. Mr. Sun Guoxiang) သည် ပြည်ထောင်စုအဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC-U) ဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်ကြီး ရာပြည့်နှင့် တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲ၌ တစ်နိုင်ငံလုံးပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် (NCA) တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးသော တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများနှင့်အတူ ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အဆင့်ဆင့်၏ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှု အခြေအနေများအား ဆွေးနွေးခဲ့ကြပြီး တရုတ်နိုင်ငံအနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို ဆက်လက်အားပေး ထောက်ခံလျက်ရှိကြောင်း ပြောကြားခဲ့ပြီး တရုတ်-မြန်မာ ချစ်ကြည်ရေးကို ရှေ့ရှုလျက် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီအား ပံ့ပိုးကူညီမှုအဖြစ် အမေရိကန်ဒေါ်လာ သုံးသိန်းကို တရုတ်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ အာရှရေးရာအထူးကိုယ်စားလှယ် မစ္စတာစွန်းဂေါ်ရှန်း (H.E. Mr. Sun Guoxiang) မှလှူဒါန်းခဲ့သည်။ (JMC) (MMST) (The Ladies)

**နီးနှောဖလှယ်ပွဲများ၊ အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲများနှင့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲများ**

**JMC**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် မွန်ပြည်နယ်၊ ဘီးလင်းမြို့နယ်၊ နတ်ကြီးကျေးရွာအုပ်စု၌ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်တစ်ရပ်ဖြစ်သည့် ဒေသခံအရပ်သား စောင့်ကြည့်သူ (LCM) များ စတင်ဖွဲ့စည်းသွားနိုင်ရေးတွက် LCM ရွေးချယ်ခြင်းဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းစဉ်များအား ပြောကြားခဲ့သည်။ ရှင်းလင်းပွဲတွင် မွန်ပြည်နယ် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ (၂) စောဟိုရှေးက တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ်ပါ အချက်များကို နှစ်ဖက် လက်နက်ကိုင်တပ်များမှ လေးစားလိုက်နာပြီး ထာဝငြိမ်းချမ်းရေး ရရှိစေရန်အတွက် ဖော်ဆောင်သည့် အခါတွင် ပြည်သူများ၏ ပူးပေါင်းပါဝင်မှုမှာ အလွန်အရေးကြီးပါကြောင်းပြောကြားခဲ့သည်။ အခမ်းအနားသို့ JMC-S (မွန်) ကော်မတီဝင်များ၊ အထောက်အကူပြု ဝန်ထမ်းများ၊ နတ်ကြီးကျေးရွာအုပ်စုရှိ ကျေးရွာ (၇) ရွာမှ ရပ်မိရပ်ဖများ၊ ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးများနှင့် ပြည်သူလူထု (၈၅) ဦးခန့်တက်ရောက်ခဲ့သည်။ (JMC)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် မော်လမြိုင်မြို့ ၌ မွန်ပြည်နယ် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ JMC-S (မွန်) ကော် မတီဝင်များနှင့် မိဒီယာများ တွေ့ဆုံပွဲ ကျင်းပခဲ့သည်။ တိုင်ကြားမှု များတွင် ပြည်သူလူထုကို ခြိမ်းခြောက်ခြင်းနှင့် ငွေကောက်ယူသည့်ကိစ္စ အများဆုံးဖြစ်ကြောင်း JMC-S (မွန်) အတွင်းရေးမှူး(၂) ဒုတိယဗိုလ် မှူးကြီးနေယုကပြောခဲ့သည်။ "ဘယ်သူတိုင်းလဲဆိုတာ ပြောလို့ မရဘူး။ အရပ်သားအ ချင်းချင်းဖြစ်တဲ့ ပြဿနာဆိုရင် အစိုးရကို လွှဲပေးတယ်။ တပ်ကိစ္စ ဆိုရင် ပြန်စစ်တယ်။ အစိုးရနဲ့ ရှင်းရမယ်ဆိုရင် အစိုးရကို ပြန်လွှဲ ပေးတယ်"ဟုပြောခဲ့သည်။ (7Day) (Eleven)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMCS-Shan) အစည်းအဝေးများ ဆက်လက်ကျင်းပနိုင်ရေး ပြည်ထောင်စုအဆင့် ကော်မတီထံ ညွှန်ကြားချက် တောင်းခံထားကြောင်း JMCS-Shan အတွင်းရေးမှူး (၁) ခွန်ထွန်းတင်မှ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက် နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့တွင် မြိတ်မြို့ရှိ JMC-S (တနင်္သာရီ) ရုံး၌ တနင်္သာရီတိုင်း ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ၏ (၂၀) ကြိမ်မြောက် အစည်းအဝေးကိုကျင်းပ ခဲ့သည်။ အစည်း အဝေးတွင် JMC-S (တနင်္သာရီ) ဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်ချုပ်သောင်းထိုက်ရွှေမှ အမှာစကားပြောကြားခဲ့ပြီး၊ JMC-S (တနင်္သာရီ) ၏ (၁၉) ကြိမ်မြောက်နှင့် (၂၀) ကြိမ်မြောက် အစည်းအဝေးကြားကာလတွင် ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးလုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်မှု အခြေအနေများ၊ ဒေသခံပြည်သူလူထုနှင့်တွေ့ဆုံပြီး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းစဉ်များအား ရှင်းလင်းပြောကြားမည့် အစီအစဉ်များအပါဝင် JMC ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းစဉ်များကို အသေးစိတ် ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းခဲ့ကြသည်။ အစည်းအဝေးသို့ ကော်မတီဝင် အစိုးရကိုယ်စားလှယ်များ၊ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU) ကိုယ်စားလှယ်များ၊ အရပ်သားကိုယ်စား လှယ်များနှင့် သီးခြား ဖိတ်ကြားထားသူများ၊ အထောက်အကူပြု ဝန်ထမ်းများ ပါဝင်တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ (JMC)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့တွင် မွန်ပြည်နယ်၊ ရေးမြို့နယ်သို့ မွန်ပြည်နယ် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အဖွဲ့ဝင်များသည် သွားရောက်ကာ ဒေသခံ ပြည်သူလူထုနှင့် တွေ့ဆုံပြီး ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး လုပ်ငန်းစဉ်များအား ရှင်းလင်း ပြောကြားခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲတွင် JMC-S (မွန်) ကော်မတီဝင် မွန်ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၊ လုံခြုံရေးနှင့် နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီး ဗိုလ်မှူးကြီးဝင်းနိုင်ဦး၊ အရပ်သား ကိုယ်စားလှယ် နော်ဆာထူး၊ JMC-S (မွန်) အတွင်းရေးမှူး(၂) ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီးနေယု၊ အရပ်သားကိုယ်စားလှယ် ဒေါက်တာမင်းနွယ်စိုး၊ JMC-S (မွန်) အဖွဲ့ဝင် ပဒိုစောအေးနိုင်၊ JMC-S (မွန်) အဖွဲ့ဝင် ရဲမှူးကြီး သက်နိုင်တို့မှ အသီးသီး ရှင်းလင်းပြောကြားခဲ့ကြသည်။ လူထုတွေ့ဆုံပွဲသို့ JMC-S (မွန်) ကော်မတီဝင်များ၊ မော်လမြိုင်ခရိုင်အုပ်ချုပ်ရေးမှူး၊ ရေးမြို့နယ် အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာနမှ မြို့နယ် အုပ်ချုပ်ရေးမှူးနှင့် တာဝန်ရှိသူများ၊ ရေးမြို့နယ် မြို့နယ်ရဲတပ်ဖွဲ့မှ မြို့နယ်ရဲမှူးနှင့် ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ လဝကဦးစီးမှူး အစရှိသည့် ဌာနဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများနှင့် နည်းပညာအထောက်အကူပြုရုံး ဝန်ထမ်းများ စုစုပေါင်း (၃၀) ဦးတက်ရောက်ခဲ့သည်။ (JMC)

PPST

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့ကနေ ၇ ရက်နေ့အထိ ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်မြို့ ၌ အပစ်ရပ် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ ခေါင်းဆောင်တွေနဲ့ ဖွဲ့စည်းထားတဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ် ဦးဆောင်အဖွဲ့ PPST အစည်းအဝေး ကို ကျင်းပရန် စီစဉ်ထားသော်လည်း ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး KNU မတက်ရောက်နိုင်တာကြောင့် ရက်ရွေ့ဆိုင်းလိုက်သည်ဟု PNLO နာယက ဗိုလ်မှူးကြီး စွန်ဥက္ကာမှ ပြောခဲ့သည်။ အဖွဲ့ ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ်တာဝန် ယူထားသည့် KNUမှ လက်တလော ကျင်းပမယ့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲတွေ တက်ရောက်မှုကို ရပ်နားပြီး ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးနေမှု အခြေအနေတွေကို အဖွဲ့အတွင်း ပြန်လည်ဆွေးနွေးမယ်လို့ ဆုံးဖြတ်ခဲ့တာ ကြောင့် PPST အစည်းအဝေးကို ရက်ရွေ့ဆိုင်းလိုက်တာဟု ပြောခဲ့သည်။ (RFA) (7Day) (Shan New)

အခြား

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့ နံနက် ၉ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေး ဗဟိုဌာန (NRPC) ၌ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ် ဆောင်ရွက်ချက်များကို ဝန်ထမ်းများ ပိုမိုသိရှိ နားလည်ပြီး အထောက်အကူပြုနိုင်ရန် ရည်ရွယ်၍ စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ရေး အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲ (Workshop on Capacity Building) ကိုကျင်းပခဲ့သည်။ အခမ်းအနားတွင် နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံရုံးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးခင်မောင်တင်၊ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ဥရောပသမဂ္ဂသံအမတ်ကြီး H.E. Mr Kristian Schmidtတို့မှ အမှာစကားပြောကြားခဲ့သည်။ အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲသို့ ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးအောင်လှထွန်း၊ ဌာနဆိုင်ရာ အကြီးအကဲများ၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတရုံး ဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့ရုံးဝန်ကြီးဌာန၊ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံရုံးဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်သူ့ လွှတ်တော်နှင့် အမျိုးသားလွှတ်တော်တို့မှ တာဝန်ရှိသူများ၊ ဖိတ်ကြားထားသူများ တက်ရောက်ခဲ့ကြသည်။ (MOI)

ထုတ်ပြန်ချက်

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံရောက် ရိုဟင်ဂျာတွေကို မြန်မာပြည်ပြန်ပို့ဖို့အတွက် မြန်မာအစိုးရနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်အစိုးရမှ ဆောင်ရွက်နေတာသည် အချိန်မတန်သေးသည့်လုပ်ရပ်ဖြစ်သည်ဟု Free Rohingya Coalition (FRC) ရိုဟင်ဂျာ လွတ်မြောက်ရေး ညွှန်ပေါင်းအဖွဲ့မှ ကြေညာချက်တစ်စောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (RFA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ၁ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC) သည် တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူညီချက် NCA ပါ အချက်တွေကို လိုက်နာ ဆောင်ရွက်တာ မရှိသည့်အတွက် နောင်ကျင်းပမယ့် JMC အစည်းအဝေးအဆင့်ဆင့်ကို ပါဝင်တက်ရောက်ဖို့ သုံးသပ်ရမှာဖြစ်တယ်လို့ ရှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ RCSS/SSA မှ ကြေညာချက် တစ်စောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (RFA)

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC) အဆင့်ဆင့်သော အစည်းအဝေးများ တက်ရောက်ခြင်း ရှိမရှိနှင့်ပတ်သက်၍ ရှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ /ရှမ်းပြည်တောင် ပိုင်း တပ်မတော် (RCSS/SSA) အနေဖြင့် ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် အစည်းအဝေးနှင့် လုပ်ငန်းကော်မတီအဆင့်ဆင့် အစည်းအဝေးများ ကျင်းပပြီး ဆုံးဖြတ်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း RCSS/SSA မှ နိုဝင်ဘာ ၁ ရက်တွင် ကြေညာချက် တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Eleven](#)) ([7Day](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံတွင် လွတ်လပ်စွာသတင်းထုတ်ဖော်ရေးသားခွင့်ကို ကန့်သတ်ရန် ခေတ်နှင့်မလျော်ညီသည့် ဥပဒေများကို အသုံးပြုလျက်ရှိကြောင်း 'သတင်းသမားများအပေါ် သက်ရောက် စေသည့် ရာဇဝတ်မှုများကို ပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်းမှ ကင်းလွတ်နေခြင်းအား အဆုံးသတ်ရန် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာနေ့ Internation Day to End Impunity for Crimes against Journalists တွင် နိုင်ငံရေးအကျဉ်း သားများ ကူညီစောင့်ရှောက်ရေးအသင်း (AAPP) မှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([Eleven](#))
- ❖
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း လဲချားမြို့နယ်တွင် အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (NLD) ပါတီမှ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နှင့် ရှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ(RCSS)ဥက္ကဋ္ဌ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ယွက်ဆစ်တို့ ယှဉ်တွဲရိုက်ကူးထားသည့် ဓာတ်ပုံအသုံးပြု မဲဆွယ်ခြင်းနှင့်ပတ်သက်ပြီး RCSS မှ နိုဝင်ဘာ ၁ ရက်တွင် NLD ပါတီနှင့် ပတ်သက်ဆက်သွယ်မှုမရှိဟု ရှင်းလင်းချက်တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ **"ကျေးရွာက လူတွေက မသိရင်တော့ ကျွန်တော်တို့ဥက္ကဋ္ဌကြီး ပုံပါတော့ ကျွန်တော်တို့က NLD ပါတီကလားဆိုပြီး အဲဒီလို မျိုးတွေ ထင်ယောင်ထင်မှားဖြစ်မှာ စိုးလို့ပါ"** ဟု RCSS ဆက်ဆံ ရေးရုံးများ ညွှန်ကြားရေးမှူး ဒု ဗိုလ်မှူးကြီး စိုင်းဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ **"ကျွန်တော်တို့က တိုင်းရင်း သားတွေနဲ့ ရန်ဘက်မဟုတ်ပါ ဘူး။ ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် အတူ လုပ်နေတယ်ဆိုတာကို သက်သေ ပြချင်တာပါ"** ဟု NLDပါတီမှ ဒေါက်တာမျိုးညွန့်က ပြောခဲ့သည်။ ([7Day](#)) ([BBC](#))
- ❖ တနိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ အပစ်ခတ်ရပ်စဲရေး NCA စာချုပ်လက်မှတ်ရေးထိုးထားတဲ့ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNU မှ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်ဆိုင်ရာ ဆွေးနွေးမှုတွေကို ယာယီ ရပ်ဆိုင်းထားသည်ဟု ကြေညာချက် တစောင် နိုဝင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([BBC](#))
- ❖ ၂၀၁၈ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲ ဝင်မယ့် ကိုယ်စားလှယ်များစာရင်း ကို ပြည်ထောင်စု ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်က ဩဂုတ်လ ၆ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ထားခဲ့သည်။ ([VOA](#))
- ❖ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU) အနေနှင့် လတ်တလောငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲတွေမှာ တက်ရောက်ပါဝင်မှုကို ယာယီဆိုင်းငံ့ထားမယ်ဆိုပြီး၊ ပါဝင်မှုယာယီရပ်ဆိုင်းထားပြီး နိုဝင်ဘာနှောင်းပိုင်းမှ သာ ပြန်လည်ပါဝင်လာနိုင်ဖွယ်ရှိကြောင်း၊ အဆိုပါအကြောင်းကို နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကို လိပ်မူပြီး အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဗဟိုဌာန NRPC ကို အကြောင်းကြား စားပေးပို့ခဲ့သည် ဟု ဗဟိုကော်မတီဝင် ပဗိုမန်းငြိမ်းမောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ ([BBC](#)) ([Mizzima](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့မှ စတင်၍ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို ပြန်လည်သုံးသပ်ရန် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး(KNU) အမြဲတမ်းဗဟိုကော်မတီ အရေးပေါ်အစည်းအဝေးကို ကရင်ပြည်နယ် ဘားအံခရိုင် လေးဝါးရှိ လော်စီးလာ ဌာနချုပ်တွင် ကျင်းပနေခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးတွင် အကျပ်အတည်းကျော်လွှားရေးနှင့် ယုံကြည်မှုတည်ဆောက်ရေး ပိုမိုကောင်းမွန်ရန် အာရုံစိုက်မည်ဟု KNU ၏ လူမှုကွန်ရက် စာမျက်နှာ တွင် ဖော်ပြထားခဲ့သည်။ KNU ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌဟောင်း နော်စီပိုးရာစိန်မှလည်း KNU အမြဲတမ်းဗဟိုကော်မတီအစည်းအဝေးသည် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်နှင့် NCA အကောင်အထည် ဖော်လုပ်ငန်း များအား ပြန်လည် သုံးသပ်ခြင်းကြောင့် အရေးကြီးကြောင်း၊ **"ကျမတို့ စိုးရိမ်တာက ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်မှာပါတဲ့ အဖွဲ့တွေထဲ အဲဒီက တပ်မတော်က ငြိမ်းချမ်းရေးကို တကယ်လိုချင်တာကော ဟုတ်ရဲ့လား ဆိုတာပဲ"** ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#)) ([VOA](#)) ([Eleven](#)) ([RFA](#))

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၈ ကနေ ၁၃ ရက်နေ့ထိ ကချင်လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (KIA) ထိန်းချုပ်ရာ လိုင်ဇာမြို့ ၌ ဒုတိယအကြိမ် ကချင်အမျိုးသားရေး မူဝါဒဆိုင်ရာ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးပွဲကို ၆ ရက်ကြာ ကျင်းပခဲ့ပြီး ကချင်အမျိုးသားရေး မူဝါဒဆိုင်ရာလူထု တွေ့ဆုံဆွေးနွေးပွဲမှာ ကချင်လူထုအနေနှင့် နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးမှု လုပ်ငန်းစဉ်မှာ တခြားတိုင်းရင်းသားတွေနှင့်အတူ ဆက်လက်ပူးပေါင်းပါဝင်သွားဖို့ သဘောတူ ဆုံးဖြတ်ခဲ့ကြောင်း ကြေညာချက် တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲကို ပြည်တွင်းပြည်ပ အနယ်နယ် အရပ်ရပ်မှ ကချင်လူထုအခြေပြု အဖွဲ့အစည်းတွေနှင့်ဘာသာရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းတွေမှ ကိုယ်စားလှယ် ၅၀၀ ကျော်နှင့် KIA / KIO ခေါင်းဆောင်တွေ တက်ရောက်ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ ([7day](#))
- ❖ သျှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ/ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် RCSS/SSA အနေဖြင့် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ပြန်လည်တွေ့ဆုံဆွေးနွေးလိုကြောင်း နိုဝင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် ကြေညာချက် တစောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([RFA](#)) ([DVB](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း မူဆယ်ခရိုင် မူဆယ်မြို့နယ် ပန်ဆိုင်းမြို့နယ်ခွဲတွင် ပန်ဆိုင်းမြို့သံဃာတော်အဖွဲ့နှင့် ပန်ဆိုင်းမြို့ ဒေသခံပြည်သူလူထုများပူးပေါင်း၍ ရှမ်းမြောက်နယ်မြေ အငြင်း ပွားမှုကြောင့် သျှမ်းပြည်တပ်မတော်အချင်းချင်း တိုက်ပွဲမဖြစ်ပွားရန် အစည်းအဝေးပြုလုပ်၍ တောင်းဆိုခဲ့ကြသည်။ ([TaiFreedom](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့က ပြုလုပ်ပြီးစီးခဲ့သော ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး KNU ၏ ၆ ကြိမ်မြောက် ဗဟိုအမြဲတမ်းကော်မတီ အရေးပေါ်အစည်းအဝေးအပြီး ထုတ်ပြန်ချက်ပါ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို တရားဝင်ဆွေးနွေးမှုများထက် အလွတ် သဘောဆွေးနွေးမှုဖြင့် အဖြေရှာရန် ဆုံးဖြတ်ချက်များနှင့် ပတ်သက်၍ နိုင်ငံတကာ ကရင်အဖွဲ့အစည်း IKO မှ သဘောထားထုတ်ပြန်ချက် တစ်စောင် နိုဝင်ဘာလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ KNU အနေဖြင့် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်အတွင်း တစ်ဆို့မှုများကို အလွတ်သဘောဆွေးနွေးမှုဖြင့် အဖြေရှာရန်လုပ်ဆောင်ရာတွင် ဆွေးနွေးမှုအား မှားယွင်းစွာကျင့်သုံးမိပါက အဖွဲ့အစည်း အတွင်း စည်းလုံးညီညွတ်မှုကို ကြီးမားစွာ ထိခိုက်နိုင်သည်ဟု ကရင်အဖွဲ့အစည်း IKO မှ ထောက်ပြ ပြောဆိုခဲ့သည်။ ([KIC](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် မွန်ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် လုံခြုံရေးနှင့်နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီးအဖြစ် ဗိုလ်မှူးကြီး နေထွဋ်ဦးကို ဝန်ကြီးချုပ်မှ အဆိုပြုထားသည့်အပေါ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များမှ ဆွေးနွေးခြင်းမရှိ သည့်အတွက် မွန်ပြည်နယ်လွှတ်တော် အရေးပေါ်အစည်းအဝေးက သဘောတူကြောင်း ကြေငြာခဲ့သည်။ “လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ထဲမှာတော့ NCA ထိုးထားတဲ့ အဖွဲ့တွေလည်း ရှိပါတယ်။ NCA ရဲ့နည်းလမ်းအတိုင်းပဲ သွားရမယ်။ ကျွန်တော်တို့ တပ်မတော်အနေနဲ့ရပ်တည်မှုအားလုံးတွေသည် တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် မိန့်ခွန်းတွေထဲမှာ လေ့လာကြည့်လိုက်ပါ အကုန်ပါပါတယ်။ ဒီနည်းလမ်းအတိုင်း ကျွန်တော်တို့က ဆက်လက်ရပ်တည်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ငြိမ်းချမ်းရေးရင် ပိုကောင်းတယ်။” ဟု ဗိုလ်မှူးကြီး နေထွဋ်ဦးမှ သတင်းမီဒီယာများသို့ ပြောခဲ့သည်။ ([MON New](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် မွန်ပြည်နယ် လုံခြုံရေးနဲ့ နယ်စပ်ရေးရာ ဝန်ကြီးကို ပြောင်းလဲခန့်ထားလိုက်သည်ဟု သမ္မတမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ([DVB](#))
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် လွယ်တိုင်းလျှန်း ဗဟိုဌာနချုပ်တွင် ကျင်းပသည့် (၁၆) ကြိမ်မြောက် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများ၏ ဆက်ဆံရေးရုံးများ လုပ်ငန်းညှိနှိုင်းအစည်းအဝေးတွင် ပြောကြားသော သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူ ထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) ၏ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ (၁) ဒုတိယ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး စိုင်းယီ၏ မိန့်ခွန်း ကိုအောက်ပါလင့်ခ်တွင် ဖတ်ရှုနိုင်ပါသည်။ ([Tai Freedom](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် ကျရောက်သည့် ၆၃ နှစ်မြောက် ကရင်ပြည်နယ်နေ့ အခမ်းအနားအတွက် နိုင်ငံတော် သမ္မတမှ ကရင်ပြည်နယ်အတွင်းရှိ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများက အမြော်အမြင် ရှိရှိဖြင့် ပြည်ထောင်စုအစိုးရဦးဆောင်သော ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်တွင်တက်ကြွစွာပါဝင်လာမှုကြောင့် ပြည်တွင်းလက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခဒဏ်ကို ပြင်းထန်စွာခံစားခဲ့ရသော ကရင်ပြည်နယ်တွင် သေနတ် သံတိတ်သလောက် ဖြစ်လာပြီဖြစ်ကြောင်းမှတ်ချက်ပြု သတင်းလွှာပေးပို့ခဲ့သည်။ ([MM Time](#))

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၇ ရက်တွင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေများနှင့် ပတ်သက်၍ နိုင်ငံတကာလွတ်လပ်သော စုံစမ်းစစ်ဆေးရေးအဖွဲ့ကို ဝင်ရောက်ခွင့်ပြုရေး ပါဝင်သည့် ဆုံးဖြတ်ချက်တစ်ရပ်ကို ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံ တတိယကော်မတီ၌ မဲခွဲဆုံးဖြတ်အတည်ပြုကြောင်း ကုလသမဂ္ဂမှ ထုတ်ပြန်ကြေညာခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ မြန်မာနှင့် ဂျာမနီ နှစ်နိုင်ငံအစိုးရ ဖွံ့ဖြိုးရေးဆိုင်ရာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေး စကားပိုင်းတွင် စီးပွားရေးရေရှည်ဖွံ့ဖြိုးရေးနှင့် ကျေးလက်ဒေသ အစားအသောက်နှင့် အာဟာရပုံစံရေး ကဏ္ဍနှစ်ခု ဆက်လက် ဆောင်ရွက်ရန် ဂျာမနီအစိုးရက ယူရို ၃၄ ဒသမ ၅ သန်း (ကန်ဒေါ်လာ ၃၉ သန်း) ဆက်လက် ထောက်ပံ့မည်ဟု သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ ကချင်၊ ချင်း၊ ရှမ်းနှင့် ရခိုင် ပြည်နယ်များရှိ နေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်နေရသူများနှင့် အခြားထိခိုက်လွယ်သည့်အခြေအနေရှိသူ များ၏ လိုအပ်ချက်များကို တုံ့ပြန် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ကူညီမည်ဖြစ်ကြောင်း ကုလသမဂ္ဂလူသားချင်း စာနာထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ မဟာမင်းကြီးရုံး (UNOCHA)မှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ (7Day) (Voice)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့ နေ့လည်ပိုင်းတွင် ရန်ကုန်တိုင်း၊ ဘေးအန္တရာယ်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှုဦးစီးဌာန ရုံးခန်း၌ မြန်မာနိုင်ငံ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်များတွင် အမြင်အာရုံ ချို့ယွင်းသူများ ပူးပေါင်းပါဝင်နိုင်ရေး ထောက်ပံ့ပေး အင်အားမြှင့်ခြင်းအခမ်းအနား ကျင်းပခဲ့သည်။ (MOI)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် မော်လမြိုင်မြို့ရှိ ရာမညဟိုတယ်၌ ကျိုက်မရောမြို့နယ်၊ ပျားတောင်ဒေသ သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် သယံဇာတအသုံးပြုနေမှုကို ပြည်သူလူထုမှ ရွေးကောက်တင်မြှောက်ထားသည့် မွန်ပြည်နယ်လွှတ်တော်နှင့် ပြည်နယ်အစိုးရမှ တရားမျှတမှုအတွက် ပြန်လည်တည်မတ်ဆောင်ရွက်ပေးရန် အတ္တရံမြစ်မှသည် ပျားတောင်ဆီသို့ မှတ်တမ်းရုပ်ရှင်ပြသခြင်းနှင့် အရင်ခံစာ ထုတ်ပြန်ခြင်းအခမ်းအနားတွင် ကြေညာချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ "MCL ဘီလပ်မြေစက်ရုံသဘောတူ သွားလာလို့ အနစ်နာဆုံးက ရေလုပ်သားတွေ ဖြစ်တယ်၊ ရေလုပ်သားတွေကလည်း သူတို့တစ်နှစ်ပတ်လုံး လိုင်စင်တွေနဲ့ လုပ်နေကြတယ်၊ ဒီသဘောတူ သွားလာလို့ ကမ်းပါးတွေ ပြိုကျတယ်၊ ငါးဖမ်းကွက်တော်တော်များများကို ပျက်စီးစေတယ်၊ ငါးဖမ်းကွက်ပျက်သွားတဲ့ ရေလုပ်သားတွေကလည်း တခြားသူများအတွက်မှာ ဖမ်းပိုင်ခွင့်မရှိဘူး၊ သူတို့အတွက် အများကြီး နစ်နာဆုံးရှုံးရတယ်"ဟု ပျားတောင်ဒေသခံ နိုင်ရွှေဝင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ (Mon New)
- ❖ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်ဆိုင်ရာ သဘောထားကွဲလွဲမှုများ ဖြစ်ပေါ်နေသော ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) ၊ ရှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) တို့အား အစိုးရငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင်( PC) နှင့် အလွတ်သဘော တွေ့ဆုံနိုင်ရန် ဆောင်ရွက်နေသည်ဟု KNU ဗဟိုကော်မတီဝင် ပဒိုမန်းငြိမ်းမောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ ထို့အတူ လက်ရှိဖြစ်ပေါ်နေသော အစိုးရနှင့် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများကြား ဖြစ်ပေါ်နေသည့် သဘောထားကွဲလွဲမှုများကို အလွတ်သဘောတွေ့ဆုံဖြေရှင်းနိုင်မည်ဆိုပါက NCA လမ်းကြောင်းပေါ် ပြန်လည်ရောက်ရှိလာမည်ဟု ထင်မြင်ကြောင်း မြန်မာအရေး လေ့လာသုံးသပ်သူ ဆရာဦး မောင်မောင်စိုးမှ သုံးသပ်ပြောကြားခဲ့သည်။ (The Ladies)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့ တွင်ကျင်းပသော သာပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်တွင် နိုင်ငံတော်သမ္မတမှပေးပို့ထားသည့်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့်နိုင်ငံခြားစီးပွားဆက်သွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန(Ministry of Investment and Foreign Economic Relations) ဖွဲ့စည်းရန်ကိစ္စနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ထောက်ခံအကြံပြု ဆွေးနွေးရာတွင် ဒေသတွင်းမှာ အနေအထားအရ အသာဆုံးဖြစ်ပေမယ့် ကိုယ့်နိုင်ငံက အချာဆုံးဖြစ်နေတာကို ရှက်ရကောင်းမှန်း သိသင့်ကြပြီဟုချင်းပြည်နယ်မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁၁)မှ အမျိုးသားလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဒေါက်တာခွန်ဝင်းသောင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ "လွတ်လပ်ရေးရပြီး စာတိတ်ပြားစေတိတ်မှာ ကြော်ကြားခဲ့တဲ့ ထွေးညိုဇာတ်လမ်းထဲက ဘကြီးမုံက မောင်သစ္စာကို ပြောသလိုအလာကောင်းပေမယ့်အခါနှောင်းသွားပြီရယ်လို့ မဆိုရရုံလေးမှာသယံဇာတ ကုန်ကြမ်းတွေဖြစ်တဲ့ သစ်၊ ဓာတ်ငွေ့၊ ကျောက်စိမ်းနဲ့ ရေသယံဇာတတွေ မဆုံးရှုံးခင် ကာလအချိန်ရှိ ခိုက်လေးမှာ ပြည်တွင်း ထုတ်ကုန်ကဏ္ဍတွေ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေဖို့အတွက် ယခုတိုးချဲ့ဖွင့်လှစ်မယ့်ဝန်ကြီးဌာနအသစ်အနေနဲ့ အစွမ်းကုန် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရမယ့် အပြင်သိက္ခာရှိရှိနဲ့ တာဝန်ယူတာဝန်ခံတာတို့ ရင်းနှီး မြှုပ်နှံမှုမျိုးတွေ ဝင်ရောက်လာနိုင်ဖို့ အကတိလိုက်စားမှု တိုက်ဖျက်ရေး ကြိုးပမ်းချက်ကိုလည်း တကယ်လည်း အရှိန်အဟုန် မြှင့်ဆောင်ရွက်ရန် အထူးလိုအပ်ပါကြောင်း"ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Popular)

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

**သဘောထားမှတ်ချက်**

- ❖ အောက်တိုဘာ ၂၉ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်၌ ပြုလုပ်သည့် သမ္မတအိမ်တော် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် NCA လက်မှတ်ထိုး အဖွဲ့အစည်းတစ်ခု ဖြစ်သော(RCSS)မှ လုံခြုံရေးကဏ္ဍတွင် အားလုံးသဘောတူညီ သည့် ဆွေးနွေးချက်ရလဒ်များ ရရှိသည်အထိ မဆွေးနွေးနိုင်သ၍ နိုင်ငံတော်ကာကွယ် ရေးဆိုင်ရာ ကဏ္ဍအသီးသီးနှင့် ဖွဲ့စည်းပုံ အဆင့်ဆင့်များအပေါ် အားလုံးသဘောတူညီမှု မရရှိသေးသရွေ့ တစ်ခုတည်း သော တပ်မတော် ထားရှိရေးမှ ချမှတ်ရေးကို မည်သို့မျှ လက်ခံနိုင်မည်မဟုတ်ကြောင်း ထုတ်ပြန်ချက်အပေါ် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ ပြန်လည်ပေါင်းစည်းခြင်း (DDR/SSR) လုပ်ငန်းစဉ်ကို ချက်ချင်းလုပ်ဆောင်ရန် မလိုဘဲ နိုင်ငံရေး အာမခံချက် ရရှိမှသာ ဆောင်ရွက်ရမည်ဟု သမ္မတရုံးပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဦးဇော်ဌေးမှပြောကြားခဲ့သည်။ ထို့ပြင် ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) ဥက္ကဋ္ဌ ဝိုလ်ချုပ်ကြီးစောမူတူးစေးဖိုးက လတ်တလော ကျင်းပမည့် ငြိမ်းချမ်းရေးဆိုင်ရာ အစည်းအဝေးများတွင် ပါဝင်တက် ရောက်မှုကို ယာယီဆိုင်းငံ့ထားကြောင်း နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံ ပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ထံ စာပေးပို့ခဲ့ခြင်းနှင့် ပတ်သက်၍ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်တွင် စိန်ခေါ်မှု ကြုံတွေ့ရခြင်းသည် ဖြစ်လေ့ဖြစ်ထရှိသည့် သဘာဝဖြစ်၍ မည်သူ့ကိုမျှ အပြစ်တင်မည်မဟုတ်ကြောင်း၊ **"KNU အတွင်းမှာ အကျေ အလည် ဆွေးနွေး ညှိနှိုင်းပြီးတော့ မကြာခင်မှာ ကောင်းမွန်တဲ့ ရလဒ် ရလာမယ်လို့ ကျွန်တော်တို့က ယုံတယ်။ ဘာကြောင့် ယုံလဲဆိုရင် ကရင်တိုင်းရင်းသား လက်နက် ကိုင်အဖွဲ့အစည်းတွေက NCA မှာလည်း ဒီလိုပဲ ကျော်ဖြတ်ခဲ့ပြီး ပြီး နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲပေါ့နော်။ အနှစ်နှစ်အလလ ပြောခဲ့တဲ့ ဒီ နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲမှာလည်း ဒီ အတိုင်းပဲ ကျော်ဖြတ်နိုင်မယ်လို့ ကျွန်တော်တို့က အပြည့်အဝယုံ ကြည်တယ်"**ဟုပြောခဲ့သည်။ ထို့အပြင် ကြားဖြတ် ရွေးကောက်ပွဲမှာ နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့် ကိုယ်တိုင် ရန်ကုန်မြို့ တာမွေမြို့နယ်ရှိ မဲရုံမှာ လာရောက် ဆန္ဒမဲပေးမည်ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#) [\(7Day\)](#) [\(DVB\)](#) [\(BBC\)](#) [\(Mizzima\)](#) [\(Mizzima\)](#) [\(MM Time\)](#)
- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက်နေ့ နံနက်တွင် ရန်ကုန်မြို့ ၌ မြန်မာကိုပေးထားသည့် ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာ အထူးအခွင့်အရေး (GSP)ကို ပြန် ရုပ်သိမ်းသင့်မသင့် မြန်မာနိုင်ငံကို လာရောက်လေ့လာသည့် ဥရောပ ကော်မရှင် အဖွဲ့နှင့် မြန်မာနိုင်ငံက အလုပ်သမားသမဂ္ဂအဖွဲ့ချုပ်တို့ တွေ့ဆုံခဲ့ရာ **"ကျနော်တို့နိုင်ငံက ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေရှိနေတယ်။ တိုးတက်မှုတွေရှိနေတယ်။ ဒါကြောင့်ပိတ်တာကိုမလုပ်ပါနဲ့လို့ ပြောခဲ့ပါတယ်"**ဟု အခြေအနေနဲ့ပတ်သက်ပြီး မြန်မာနိုင်ငံ အလုပ်သမားသမဂ္ဂများအဖွဲ့ချုပ် CTUM ဥက္ကဋ္ဌ ဦးမောင်မောင်မှပြောခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#)
- ❖ အောက်တိုဘာ ၃၁ ရက်နေ့တွင် တရုတ်နိုင်ငံ ကူမင်း၌ အစိုးရငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင်နှင့် မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်တပ်မတော်မှ တအာင်းလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်(TNLA)၊ ရခိုင်တပ်မတော်(AA)၊ မြန်မာနိုင်ငံ အမျိုးသားဒီမိုကရက်တစ် မဟာမိတ်တပ်မတော်(MNDAA)တို့ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် တိုက်ပွဲများ လျော့ချရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ် တွင် မြောက်ပိုင်းသုံးဖွဲ့ ပါဝင်နိုင် ရေးဆွေးနွေးခဲ့သည်ဟု TNLA ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဝိုလ်မူးမိုင်း အိုက်ကျော်မှ ပြောခဲ့သည်။ **"အဓိက ဆွေးနွေးကြတာက ကျွန်တော်တို့သုံးဖွဲ့ကို ငြိမ်းချမ်း ရေးဖြစ်စဉ်ထဲမှာ ဘယ်လိုပါမလဲ။ အဲဒါကို ဆွေးနွေးကြတယ်။ တွေ့ ဆုံဆွေးနွေးမှုကို ဒီအတိုင်းပဲ မရပ် ဘဲ နောက်ဆက်လက်ဆွေးနွေး ကြဖို့ သဘောတူညီထားတယ်"** ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)
- ❖ အောက်တိုဘာလ ၃၁ ရက်နေ့တွင် သျှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ(RCSS) နှင့်ပတ်သက်ဆက်နွယ်သူများအား ၁၇-၁ ဖြင့် အရေးယူမည်ဟု ကျေးလက်အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများအား ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း ကျောက်မဲအခြေစိုက် စကခ ၁ မှ ခေါ်ယူပြောဆိုလိုက်သည့် အပေါ် ဝိုလ်မူးကြီးစိုင်းဝင်းမှ **"RCSS/SSA က NCA အပစ်ရပ်လက်မှတ်ရေးထိုးထားတဲ့အဖွဲ့ဖြစ်တယ်။ NCA ထဲမှာတဲ့ အခန်း ၆ ပုဒ်မ ၂၄ ပါ အချက် ၄ ချက်ပါအတိုင်းဆိုရင် RCSS/SSA ကိုအဲလိုစွပ်စွဲလို့မရဘူး။ စွပ်စွဲပိုင်ခွင့်မရှိဘူး။ တကယ်လို့ စကခ ၁ က လူထုကို အမှန်တကယ်ပြောတယ်ဆိုရင်လည်း ပြန်ပြီးတော့ ရုပ်သိမ်းပေးပါ။ ဒါမှမဟုတ်ရင်တော့ ဒီစွပ်စွဲ ချက်ဟာ NCA နဲ့လုံးဝ မကိုက်ညီဘူးဆိုတာကိုကျနော်တို့ တရားဝင်စာရေးသားပေးပို့ရမှာဖြစ်ပါတယ်။"** ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(Shan New\)](#)
- ❖ အောက်တိုဘာ ၃၁ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော် ဒက္ခိကသီရိ မြို့နယ်ရှိ မြန်မာနိုင်ငံ စစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့ ဗဟိုဌာနချုပ်၌ ပြုလုပ်သည့် မြန်မာနိုင်ငံစစ်မှုထမ်းဟောင်းအဖွဲ့ အထူးညီလာခံ (၂၀၁၈) ဒုတိယနေ့ အစည်းအဝေးတွင် တပ်မတော်၏ ဆောင်ရွက်ချက်များအပေါ် ထောက်ခံပွဲများ ပြုလုပ်ခြင်း အစဉ်အလာကို ဆက်လက်ထိန်းသိမ်းရမည်ဟု တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဝိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်မှ မိန့်ခွန်း တွင် ထည့်သွင်းပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)



**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလလယ်၌ ရိုဟင်ဂျာ ဒုက္ခသည်များကို ပြန်လည်လက်ခံရေး စတင်ရန် မြန်မာနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံတို့ သဘောတူထားကြရာ အမေရိကန်မှ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်စလင်များ ပြန်လာခြင်းသည် မိမိသဘော ဆန္ဒ အလျောက်သာ ဖြစ်ရမည်ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ **“တာဝန်ရှိတဲ့သူတွေ တာဝန်ခံကြရေးအတွက် ကျွန်တော်တို့ ဆက်လက်ပြီးတောင်း ဆိုပါတယ်။ မိမိသဘောဆန္ဒအလျောက် အမှန်တကယ်ဖြစ်ရေး သေချာစေဖို့ ဘယ်အစီအစဉ်ကိုမဆို ကျွန်တော်တို့ အနီးကပ်စောင့်ကြည့်ပါမယ်”** ဟု အမေရိကန်နိုင်ငံခြားရေးဌာန လက်ထောက်ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ရောဘတ်ပေါ်လာဒီနိုတ ဝါရှင်တန်တွင်ပြုလုပ်သော သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲ တစ်ရပ်၌ သတင်းထောက်များအား ပြောကြားခဲ့သည်။ ([Eleven](#)) ([RFA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးမှုတွေ ပိုမိုတိုးတက်စေဖို့အတွက် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲပုံစံကို ပြောင်းလဲဖို့နှင့် နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲတွေ ၂ လ တစ်ကြိမ် ပုံမှန်ကျင်းပဖို့ ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးမှုပူးတွဲကော်မတီ UPDJC အလုပ်အဖွဲ့အစည်းအဝေးမှာ ဆုံးဖြတ်ခဲ့ကြောင်း RCSS ပြန်ကြားရေးတာဝန်ခံ ဝိုလ်မူးကြီး စိုင်းဝင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲ၌ ပါဝင်မှု ယာယီရပ်ဆိုင်းထားခြင်းကိစ္စနှင့် ပတ်သက်ပြီးညှိနှိုင်းရန် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU)အရေးပေါ်အစည်းအဝေးကို နိုဝင်ဘာ ၆ ရက်နေ့တွင် စတင်ကျင်းပမည်ဟု KNU တာဝန်ရှိသူတစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ အရေးပေါ်အစည်းအဝေးကို လော်စီးလာဒေသ၌ နိုဝင်ဘာ ၈ ရက်အထိ သုံး ရက်ကြာကျင်းပရန်သတ်မှတ်ထားပြီး NCA အပါအဝင် ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်နှင့် ပတ်သက်ပြီး အဖွဲ့တွင်း အမြင်မ တူမှုများကို ညှိနှိုင်းမည်ဟုပြောခဲ့သည်။ **“သဘောထားကွဲတယ်ဆို တာထက်စာရင် ရှင်းကပ်မှုမဟု တာတော့ ကြာပြီဗျ။ အခု ဒီပွဲက တော့ ပေါက်ကွဲနိုင်တဲ့ သဘော များရှိနေလား။ ဒါပေမဲ့ ကျွန်တော် တော့ မထင်ဘူး။ တချို့ကတော့ ဒီပွဲကတော့ ပေါက်ကွဲနိုင်တဲ့ သဘောလို့ ထင်ကြတယ်။ တကယ် ဆို တအံ့နွေးနွေးဖြစ်နေတယ်”**ဟုပြောခဲ့သည်။ ([7Day](#))
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် တောင်ပိုင်း တောင်ကြီးမြို့ တန်ဆောင်တိုင်ပွဲတော် ဖွင့်ပွဲရက်တွင်ပြုလုပ်မည့် “ တပ်မတော်ထောက်ခံပွဲကို ကန့်ကွက်သည့်စာကို ရှမ်းပြည်နယ် အစိုးရထံ နိုဝင်ဘာ ၁၁ ရက်စွဲဖြင့် ပေးပို့ခဲ့ကြောင်း သျှမ်းပြည် နိုင်ငံရေးအဖွဲ့ မှ ဦးတင်မောင်တိုးမှ ပြောခဲ့သည်။ “ တပ်မတော် ထောက်ခံပွဲ” ကို ပါဝင်ကန့်ကွက်သည့် အဖွဲ့အစည်းများမှာ ရှမ်းပြည်နယ် ငြိမ်းချမ်းရေး အလုပ်အဖွဲ့ (Shan State Peace Task Force)၊ ရှမ်းပြည်နယ် တောင်ပိုင်း အရပ်ဘက် အဖွဲ့အစည်းများ ငြိမ်းချမ်းရေး ဖိုရမ်ကော်မတီ၊ တောင်ပေါ်လူထုရပ်ဝန်း (Public Center)၊ Legal Aid for Human Rights ၊ သျှမ်းပြည် နိုင်ငံရေး အဖွဲ့ ( ၈၈၈၈ မျိုးဆက်နှင့် နိုင်ငံကျဉ်းဟောင်းများ)၊ သျှမ်းပြည် မျိုးဆက် အင်းအားစု (၈၈) တို့ဖြစ်ပြီး။ **“ တပ်မတော် ထောက်ခံပွဲက တန်ဆောင်တိုင်ပွဲတော် ဖွင့်ပွဲရက် ဖြစ်နေလို့ ကန့်ကွက်တာပါ။ ပွဲတော်ကို ခုတုန်းလုပ် အသုံးပြုတာ လက်မခံတာပါ ”** ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Shan New](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၂ ရက် ဖားအံမြို့၊ GABBANAR ၌ ပြုလုပ်သည့် Karen Development Network-KDN အဖွဲ့မှ လူထုစစ်တမ်း အစီရင်ခံစာ မိတ်ဆက်ပွဲတွင် လက်ရှိ ဖော်ဆောင်နေသည့် ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်သည် အပစ် အခတ်ရပ်စဲရေး အခြေအနေသာရှိသေးသည် ဟု ပြောတိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့နှင့် အစိုးရတပ်မတော်ကြား အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေးရယူသည့် နောက်ပိုင်းတွင် ပြည်သူများ၏ အခြေအနေ၊ စိုးရိမ်ချက်နှင့် အပစ်အခတ် ရပ်စဲရေးအပေါ် ယုံကြည်ထားမှု ရှိ မရှိ အခြေအနေကို အခြေခံပြီး နှစ်ဖက်သောလက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့များ၊ အစိုးရ၊ အရပ်ဖက်အဖွဲ့နှင့် လူထုများ သိရှိစေရန် ယင်းအစီရင်ခံစာကို ရည်ရွယ် ထုတ်ဝေခြင်းဖြစ် သည်ဟု KDN မှ ဒါရိုက်တာ ဆရာတော် မက်သရူးအေးမှ ပြောခဲ့သည်။ ([KIC](#))

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ ဒေါက်တာအေးမောင်နှင့် စာရေးဆရာကိုဝေဟင်အောင်တို့ကို နိုင်ငံတော်ပုန်ကန်မှု၊ နိုင်ငံတော် အကြည်ညို ပျက်စေမှုတို့ဖြင့် စွဲချက်တင်ခံရခြင်းအား ရာဇဝတ်မှုပြင်ဆင်ခွင့်လျှောက်ထားချက်ကို ပြည်နယ် တရား လွှတ်တော်မှ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် လက်ခံလိုက်ခြင်းသည် အမှုတဝက်ခန့်အောင်မြင်ခြင်းဖြစ်သည်ဟု ဒေါက်တာ အေးမောင်၏ ရှေ့နေ ဦးကျော်ညွန့်မောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ **“နိုင်ငံတော်ပုန်ကန်မှု၊ နိုင်ငံတော် အကြည်ညိုပျက်စေမှုတို့မှာ ပြဌာန်းထားတဲ့ အင်္ဂါရပ်တွေနဲ့ မညီစွန်းခဲ့ဖူးလို့ ကျနော်တို့ရှေ့နေလေးဦးစလုံးက ယုံကြည်ယူဆတဲ့အတွက် ပြင်ဆင်ချက်လျှောက်ထားတာပေါ့။ အဲဒါကို ဒီနေ့ ပြည်နယ် တရားလွှတ်တော်က လက်ခံလိုက်တယ်ဆိုတော့ အတိုင်းအတာတစ်ခုအထိ ပျော်ရွှင်တယ်။ အမှုတဝက်တော့ အောင်မြင်တယ်လို့ ပြောလို့ရတာပေါ့။ ပြည်နယ်တရားလွှတ်တော်ကလည်း According to Law အရ ဆက်လက် ဆောင်ရွက်ပေးသွားမယ်လို့ ကျနော်တို့ ယုံကြည်ပါတယ်”** ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Narinjara](#))
- ❖ မတရားအသင်း ပုဒ်မနှင့် ထောင်ဒဏ် ၇ နှစ်စီ ချမှတ်ခံခဲ့ရသည့် ရိုက်တာသတင်းထောက် ကိုဝလုံးနှင့် ကိုကျော်စိုးဦးတို့နှစ်ဦး အယူခံတင်ဖို့ အားလုံးအသင့်ဖြစ်နေပြီဟု ရှေ့နေ ဦးခင်မောင်ဇော်မှပြောခဲ့သည်။ အယူခံ နိုင်မယ်လို့ ယုံကြည်ထားကြောင်း၊ ဒါပေမဲ့ ဒီနိုင်ငံမှာ ဘာတစ်ခုမှ မသေချာဘဲ၊ ဘာမဆို ဖြစ်သွားနိုင်ကြောင်း ပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁ ရက်မှ ၃ ရက်အထိ ရန်ကုန်မြို့ ၌ ကျင်းပမည့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးမှု ဆိုင်ရာမူဘောင် ပြန်လည်သုံးသပ်ဆွေးနွေးပွဲသို့ ‘ဝ’လက်နက် ကိုင်အဖွဲ့ (UWSA) အပါအဝင် NCA မထိုးရသေးသည့် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ ငါးဖွဲ့ ကို အစိုးရမှ ဖိတ်ကြားခဲ့သည်ဟု ကရင်နီအမျိုးသားတိုးတက်ရေးပါတီ (KNPP) တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး ခုပလူးရယ်မှ ပြောခဲ့သည်။ ပွဲသို့ အစိုးရ၊ လွှတ်တော်၊ တပ်မတော်အစုအဖွဲ့မှ ကိုယ်စားလှယ် ၁၀ ဦး၊ နိုင်ငံရေးပါတီအစုအဖွဲ့မှ ကိုယ်စားလှယ် ၁၀ ဦးနှင့်တိုင်းရင်း သားလက်နက်ကိုင် အစုအဖွဲ့မှ ကိုယ်စားလှယ် ၁၀ ဦး တက်ရောက်မည်ဖြစ်ပြီး၊ NCA မထိုးရသေးသည့် ‘ဝ’အဖွဲ့ (UWSA)၊ ကချင်အဖွဲ့ (KIO)၊ ရှမ်းအဖွဲ့ (SSPP)၊ မိုင်းလားအဖွဲ့ (NDAA)နှင့် ကရင်နီအမျိုးသား တိုးတက်ရေးပါတီ (KNPP)တို့ကိုလည်း ဖိတ်ကြားထားကြောင်း၊ **“အချင်းချင်း တိုင်ပင်ဆွေး နွေးကြတုန်း။ သဘောထားတော့ မကျသေးဘူး။ ကျွန်တော်တို့ငါးဖွဲ့ ကို ဖိတ်ထားတာရှိတယ်လေ။ သူ တို့နဲ့ ပြန်ညှိရဦးမှာရှိတယ်”**ဟုပြောခဲ့သည်။ ([7Day](#)) ([NMG](#))
- ❖ စစ်ကိုင်းတိုင်းအတွင်း နာဂကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ ဒေသ လဟယ်မြို့နယ်အတွင်းမှာရှိသည့် နာဂ ကျေးရွာစနစ်တုံ့ရှာနှင့် တိုးထို့နောက်ကျောကျေးရွာတို့ကို ၂၀၁၈ခုနှစ်အတွင်း ရွှေ့ပြောင်းသွားဖို့ရှိနေသည်ဟု သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တွေမှ ပြောခဲ့သည်။([BBC](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၃ ရက်တွင် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပမည့် ကချင်ပြည်နယ်၊ မြစ်ကြီးနားမြို့နှင့် ချင်းပြည်နယ်၊ ကန်ပက်လက်မြို့များသို့သွားရောက်ခဲ့သည့် နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်၊ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ ခရီးစဉ်များသည် မဲဆွယ်စည်းရုံးရန် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် သွားခဲ့ခြင်း မဟုတ်ကြောင်း နိုင်ငံတော်သမ္မတရုံးမှ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဦးဇော်ဌေးမှပြောခဲ့သည်။**“ကြားဖြတ်နဲ့ တိုက်ဆိုင်တာကတော့ တိုက်ဆိုင်မှုလို့ ကျွန်တော်က ပြောချင်တယ်။ လူကြီးအားတဲ့ အချိန်ပေါ့နော်။ သွားသင့်တဲ့နေရာကိုသွားဖို့ ကျွန်တော်တို့ စီစဉ်ဆောင်ရွက်ရတာ ဖြစ်တယ်”** ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Mizzima](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့တွင် NCA-S EAO ရုံး၌ မွန်ပြည်သစ်ပါတီ (MMSP) ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ဟံသာနှင့် သီးသန့်တွေ့ဆုံ မေးမြန်းမှုတွင် နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာ ပြဿနာများအား ကျော်ဖြတ်နိုင်ရေးအတွက် အစိုးရ၊ တပ်မတော်နှင့် NCA လက်မှတ်ရေးထိုးထားသော တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ ခေါင်းဆောင်များ ထပ်မံတွေ့ဆုံကြမည်ဖြစ်ပြီး နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာ ပြဿနာများအား မကျော်ဖြတ်နိုင်ပါက နိုင်ငံရေးအရ ဖြေရှင်းရမည့် ကိစ္စရပ်များတွင် မည်သို့မျှဖြေရှင်း၍ ရမည်မဟုတ်ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ **“တွေ့ဆုံမှုတွေ ထပ်လုပ်ရမယ်။ ဒီပြဿနာကို ဖြတ်ကျော်ဖို့အတွက်၊ ဒီပြဿနာကို မကျော်ဖြတ်နိုင်ရင် နိုင်ငံရေးအရ ဖြေရှင်းမှုဆိုတဲ့ဟာတွေ ဘယ်လိုမှ ဖြေရှင်းလို့ မရဘူး။ ဒါက အဓိကအကျဆုံးပဲ။ လူမှုရေးတွေ ကျားမတန်းတူရေးတွေပဲ ဆွေးနွေးနေလို့ ပြဿနာက ပြီးတာမဟုတ်ဘူးလေ။ အဓိကကတော့ နိုင်ငံရေး ပြဿနာ။ ပြီးတော့ နိုင်ငံရေးနဲ့ ဆက်စပ်နေတဲ့ လုံခြုံရေးပြဿနာ အဲဒါတွေ လုပ်ရမယ်”** ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Eleven](#))
- ❖

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံ-၂၁ ရာစု ပင်လုံတွင် နိုင်ငံရေးသဘောတူညီချက် ရလဒ်ကောင်းများ ရရှိစေရန် အစိုးရ၊ တပ်မတော်နှင့် အလွတ်သဘော ဆွေးနွေးနိုင်ရေး ကြိုးစားမည်ဟု ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) အထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ် ပဒိုစောတာဒိုမှူးမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ "အလွတ်သဘော ဆွေးနွေး ပွဲကို သက်ဆိုင်ရာ Stakeholder ပေါ့နော်။ အစိုးရလည်းဖြစ်မယ်၊ တပ်မတော်လည်းဖြစ်မယ်။ ကျွန်တော်တို့ ကြိုးစားပြီး ဒီကွာဟမှု တွေကို ညှိနှိုင်းသွားဖို့ ကျွန်တော် တို့ ကြိုးစားသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ အစိုးရနဲ့ တရားဝင်ငြိမ်းချမ်းရေး အစည်းအဝေးတွေမှာ ပါဝင်မှု ယာယီရပ်ဆိုင်းလိုက်ပေမည် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းတွေနှင့် ဆွေးနွေးမှုတွေကိုတော့ ဆက်လက် လုပ်ဆောင်သွားမည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ (7Day) (RFA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၂ မှ ၁၃ ရက်နေ့အထိ မွန်ပြည်နယ်၊ ရေးမြို့နယ် ဘေးလမိုင်း ကျေးရွာ၌ ဒူးပလာယာခရိုင် ကရင်လူငယ်အစည်းအရုံးက ဦးဆောင်၍ကေအဲန်ယူ-ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး လုပ်ဆောင်နေသည့် ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်များအပေါ် လူငယ်များ ပိုမိုသိရှိနားလည်နိုင်ရန်ရည်ရွယ်ကာ လူငယ်နှီးနှောဖလှယ်ပွဲ တစ်ခုကိုကျင်းပခဲ့သည်။ " ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်နဲ့ မူးယစ်ဆေးဝါး ပညာ ပေးအကြောင်းပါတယ်။ NCA မှာပါတဲ့အကြောင်းအရာတွေပေါ့။ လူငယ်တွေ ပိုနားလည်သိရှိနိုင်အောင် ပြုလုပ်တာပါ။ ငြိမ်းချမ်းရေးက လူတိုင်းလိုချင်ပါတယ်။ မျှတတဲ့ အခွင့်အရေးတွေ ရရှိဖို့ကတော့ အနာဂတ်လူငယ်တွေ လက်ထဲမှာ ရှိနေတယ်" ဟုကေအဲန်ယူ၊ ဒူးပလာယာခရိုင် စည်းရုံးရေးမှူး ပဒိုစောအယ်ဒါမှ ပြောခဲ့သည်။ (KIC)
- ❖ NCA လမ်းကြောင်းသည် နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲဆီသို့ သွားရာလမ်းကြောင်း ဖြစ်နေသည့်အတွက် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU) အနေဖြင့် အဆိုပါလမ်းကြောင်းပေါ်တွင်သာ ဆက်လျှောက်မည်ဟု မျှော်လင့်ကြောင်း ပဒိုစောအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေး အဖွဲ့ချုပ်(PNLO) နာယက ဝိုလ်မူးကြီး ခွန်ဥက္ကဋ္ဌမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ "NCA လမ်းကြောင်းအတိုင်း သွားဖို့ပဲ ရှိမယ်လို့ထင်တယ်။ ခေတ်ကာလ အခြေအနေ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံရေး၊ မြန်မာနိုင်ငံရေးအခြေအနေတွေ အားလုံးကြည့်လို့ရှိရင် ဒီ NCA လမ်းကြောင်းပေါ် ရောက်ပြီးသားအဖွဲ့ အစည်းတွေကလည်း ဒီလမ်းကြောင်း ဆက်လျှောက်ဖို့ လိုတယ်။ မရောက်သေးတဲ့ အဖွဲ့တွေကလည်း ဒီလမ်းကြောင်းပေါ် တက်လာဖို့လိုတယ်။ ဘာကြောင့်လဲဆိုတော့ နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲကို သွားတဲ့တစ်ခါပေါက် လမ်းပေါက်က ပွင့်နေတဲ့ကာလဖြစ်တာကိုပျားအဲဒါကို ပိတ်သွားတာတော့ ဘယ်သူမှ မလိုချင်ကြပါဘူး။ ဒါကြောင့် ဒီနိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲ ပွင့်နေတဲ့လမ်းကြောင်းဟာ NCA လမ်းကြောင်းဖြစ်နေတော့ ဒါကိုပဲ ဆက်လျှောက်ကြမယ်လို့ ကျွန်တော်တို့ မျှော်လင့်ပါတယ်" ဟုပြောခဲ့သည်။ (Eleven)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် သျှမ်းပြည်တောင်ပိုင်း မိုင်းပန်မြို့...တောင်ဘက်ရှိ နားမွန်အုပ်စု ပန်ပိရွာ ဘုန်းကြီးကျောင်း မီးလောင်မှုဖြစ်ပွားရာ ကိုရင်ငယ် ၂ ပါး မီးလောင်သည့်အထဲပါသွားပြီး ပျံလွန်တော်မူသွားခဲ့ပြီး၊ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS/SSA) ၏ လက်ချက်ဖြစ်ကြောင်း လူမှုကွန်ယက်တွင် ပျံ့နှံ့နေသည့်အပေါ် RCSS/SSA လက်ချက်မဟုတ်ကြောင်း၊ "မီးလောင်လို့ ကိုယ်ရင် ၂ ပါး ပျံလွန်သွားတယ် ဆိုတာတော့မှန်တယ်။ ကျနော်တို့ လက်ချက်ဖြစ်တယ်ဆိုတာ တော့မဟုတ်ဘူး။ ကျနော်တို့ ဗုဒ္ဓဘာသာဝင်တွေဖြစ်တဲ့အတွက် ဘုန်းကြီးကျောင်းမီးရှို့တာ လုံးဝ မလုပ်ပါဘူး။ အဲဒီဒေသမှာ ဘုန်းကြီးကျောင်းတွေ ဆောက်မယ်ဆိုရင် ကျနော်တို့တောင် ပါဝင်လှူဒါန်း သေးတယ်။ " - ဟု RCSS/SSA ပြောခွင့်ရ ဝိုလ်မူးကြီးစိုင်းဦးမှပြောခဲ့သည်။ (Shan New)
- ❖ ပဒိုစောတိုင်းရင်းသားများ အများဆုံးနေထိုင်သည့် ရှမ်းပြည်နယ်၊ လင်းခေးခရိုင်၊ မိုင်းပန်မြို့နယ်၊ မိုင်းပုတ်ရွာရှိ ပဒိုစောဘုန်းတော်ကြီး ကျောင်း၌ မီးလောင်မှုဖြစ်ပွားပြီး ကိုရင်လေးနှစ်ပါး ပျံလွန်တော်မူသွားသည့် ကိစ္စကို အဖြေမှန်ထွက်ပေါ်အောင် စုံစမ်းမှုများ ပြုလုပ်နေသည်ဟု ပဒိုစောအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ (PNLO) ဥက္ကဋ္ဌ ဦးခွန်မြင့်ထွန်း မှ ပြောခဲ့သည်။ "ဘုန်းကြီးကျောင်း မီးလောင်မှုဖြစ်တယ်ဆိုတာကတော့ မှန်ပါတယ်။ ကိုရင်လေးနှစ်ပါး လည်း ပျံလွန်တော်မူသွားတယ်။ နောက်ပြီး အခြား ကိုရင်ငယ်တွေလည်း ထိခိုက်ဒဏ်ရာ ရမှုတွေရှိခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီသတင်းကတော့ မှန်ပါတယ်။ သို့သော်လည်း မီးလောင်မှုဟာ မတော်တဆလား။ ရှိမီးလား ဆိုတာကိုတော့ သိသဲကွဲတဲ့ အဖြေ မှန်ရအောင် အတည်ပြုနိုင်အောင် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်နေပါတယ်" ဟုပြောခဲ့သည်။ (The Ladies)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း သီပေါနှင့် နမ့်ခမ်းဒေသဘက်မှ ဒေသခံပြည်သူတွေကို သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ သျှမ်းပြည်တပ်မတော် SSPP/SSA နှင့်ဆက်သွယ်တယ်ဆိုပြီး သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး၊ သျှမ်းပြည် တပ်မတော်တောင်ပိုင်း RCSS/SSA မှ သီပေါနှင့် နမ့်ခမ်းဒေသ မှ ဒေသခံရွာသား ၃၀ ဦးခန့် အား ဖမ်းဆီးထားသည်ဟု သတင်းများ ထွက်ပေါ်နေခြင်းကို (RCSS) တောင်ကြီးမြို့ ဆက်ဆံရေးရုံး တာဝန်ခံ ဝိုလ်မူးကြီးစိုင်းဦးမှ 'မဟုတ်ပါဘူးခင်ဗျ၊ အဲဒါမဟုတ်ပါဘူး' ဟုပြောခဲ့သည်။ (The Ladies) (RFA)

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်းမှာဖြစ်ပွားနေသည့် တိုက်ပွဲတွေနှင့် နယ်မြေမတည်ငြိမ်မှုတွေသည် နယ်မြေပိုင်းခြားသတ်မှတ်ထားမှု မရှိတာကြောင့်ဖြစ်သည်ဟု သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ RCSS/SSA ၏ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဒုဗိုလ်မှူးကြီး စိုင်းမိန်းက မှ ပြောခဲ့သည်။ ဖြစ်ပွားနေတာတွေသည် အပြန်အလှန်ဆက်ဆံရေးရုံးတွေ ဖွင့်ထားပေမယ့် တပ်မတော်ဘက်မှ နယ်မြေရှင်းလင်းရေး ဆိုသည့်ခေါင်းစဉ်နှင့် အကြောင်း မကြားဘဲ လှုပ်ရှားမှုတွေ လုပ်နေသည့်အတွက် တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားတာဖြစ်သည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ (RFA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၇ ရက်နေ့တွင် Geneva မြို့ ကုလသမဂ္ဂရုံးချုပ်မှာပြုလုပ်သည့် သတင်းစာရှင်းပွဲ၌ ရခိုင်မြောက်ပိုင်းမှာ လူသားချင်းစာနာသည့် အကူအညီတွေကို အခုထက်ပိုပြီးဆောင်ရွက်နိုင်ဖို့ မြန်မာနှင့် Bangladesh အစိုးရကြား ဒုက္ခသည်ပြန်ပို့ရေး သဘောတူညီချက်နှင့် လုပ်နေသည့်နေရာမှာ ဒုက္ခသည်တွေ၏ ဆန္ဒမပါရင် လုံးဝပြန်မပို့သင့်ဘူးလို့ ကုလသမဂ္ဂကလေးငယ်များဆိုင်ရာ အေဂျင်စီ UNICEF ၏ ပြောခွင့်ရပုဂ္ဂိုလ် Christophe Bouliere မှ ပြောကြားခဲ့သည်။ " ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် ကဒုက္ခသည်တွေကို မြန်မာနိုင်ငံဖက်ကို အတင်းပြန်ပို့နိုင်တယ်ဆိုတဲ့သတင်းတွေ အခုသိတင်းပါတ်ထဲ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်ရပါတယ်။ ဒီကိစ္စကို UNICEF ကအင်မတန်စိုးရိမ်ပါတယ်။ အထူးသဖြင့် အတင်းပြန်ပို့ခံရရင် ကလေးငယ်တွေအပေါ် ဘယ်လိုသက်ရောက်မှုတွေ ဖြစ်လာမလဲဆိုတာကို စိုးရိမ်ပါတယ်။" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (VOA)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၄ ရက် ညနေ ၄ နာရီဝန်းကျင်တွင် ဖားကန့်မြို့နယ် ဆိပ်မူရွာအုပ်စု၊ ဝေခါကျေးရွာအတွင်းမှာရှိသည့် ရတနာကြယ် ကုမ္ပဏီရဲ့ ကျောက်စိမ်း တူး ဖော်ရေး လုပ်ကွက်အတွင်း လုံခြုံရေးယူထားသည့် တပ်မတော်သား အချို့မှ သေနတ်နှင့်ပစ်ခတ်ခဲ့သဖြင့် ရေမဆေးရှာသူတွေထဲမှ တဦး သေနတ်ထိမှန်ပြီး သေဆုံးသွားခဲ့တယ်လို့ ဝေခါကျေးရွာမှ ကိုဇော်နိုင်ကပြောခဲ့သည်။ ' ' မနေ့က ရေမဆေးတွေက ကျင်းတူးဖို့ ဝင်ကြတဲ့အနေအထားမှာ တပ်ကလည်း လုံခြုံရေးစောင့်ရှောက်နေ ထိန်းရင်းနဲ့ ရေမဆေးကလည်း တအားများတော့ ထိန်းရင်းနဲ့ ဖောက်လိုက်တဲ့ အနေအထားမှာ တယောက် ကိုမှန်သွားတာပါ။ မနေ့ကတော့ သီတင်းကံ တွေဖောက်ပြီး မီးရှို့မှာတို့တာတို့ပူနေတာပေါ့။ မီးသတ်တွေပါ ခေါ်ထားရတယ်။ ဒီနေ့ကတော့ အေးအေးဆေးဆေးပါပဲ။ ရေမဆေးသမားတွေရော တူးဖော်ရေးတွေရော အားလုံးအေးဆေးပါပဲ။ လက်ရှိကတော့ သေသွားတဲ့ ကောင်လေးရဲ့အဖေနဲ့ အကို ဝေခါကို လာနေပြီ။ ဆုံးသွားတဲ့ ကောင်လေးအတွက်ကို ကုမ္ပဏီဘက်ကတော့ နှစ်နာကြေး အလိုချိုးပေးမယ်လို့ ပြောထား တယ်။ ဘယ်ရွှေ့ဘယ်မျှ ဆိုတာတော့ မပြောထားဘူး။ သူ့အဖေနဲ့ အကိုလာမှ ပြောကြဆိုကြရမှာ ဆိုတော့လေ" ဟုပြောခဲ့သည်။ (BBC)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၀ ရက်နေ့နှင့် ၁၁ ရက်နေ့များတွင် ရှမ်းပြည်တပ်မတော် RCSS ဌာနချုပ်မှာကျင်းပခဲ့သည့်အစည်းအဝေးမှ အစိုးရနှင့် RCSS တို့အကြား သဘောတူချုပ်ဆိုထားသည့် ပြည်နယ် ပြည်ထောင်စုအဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲ ရေးသဘောတူညီချက်တွေနှင့် ပက်သက်လို့ မြန်မာတပ်မတော်နှင့်သာ သီးသန့် ပြန်လည်ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းသွားဖို့ ဆုံးဖြတ်ခဲ့သည်ဟု RCSS ပြောခွင့်ရဗိုလ်မှူးကြီးစိုင်းမိန်းကပြောခဲ့သည်။ "အခုကျွန်တော်တို့ RCSS က JMCU မှာရော JMCS မှာရော နည်းနည်းအဖုံအထစ်တွေရှိနေတဲ့အနေအထား လို့ဘဲမြင်တယ် လေ။ ဒီလိုဖြစ်ရတဲ့အကြောင်းအရင်းကလဲ အရင်တုန်းကကျွန်တော်တို့ နှစ်ဦးနှစ်ဖက်လက်မှတ်ရေးထိုးထားတဲ့ ပြည် နယ်အဆင့် ပြည်ထောင်စုအဆင့် အပစ်ရပ်သဘောတူစာချုပ်နဲ့လဲ ပက်သက်ဆက်စပ်နေတဲ့အနေအထားရှိတယ်။ အဲဒီစာချုပ်အပေါ်မှာ နှစ်ဦးနှစ်ဖက်နေပြီတော့ နားလည်သဘောပေါက်ချင်းကမတူဘူး။ ပြဿနာကအဲဒီက စတာဘဲ လို့မြင်တယ်လေ။ NCAစာချုပ်အကောင်အထည်ဖော် တဲ့အပိုင်းမှာနည်းနည်း အားနည်းချက်တွေရှိတာပေါ့နော်။ တရားဝင်နည်း လမ်းနဲ့ ကျွန်တော်တို့ သွားလို့ မရတဲ့အနေအထားရှိတယ်။ ဒါကြောင့်မို့ ကျွန်တော်တို့ RCSSအနေနဲ့ သီးသန့်ဆွေးနွေးပွဲကနေတဆင့် ချဉ်းကပ်မယ်ဆိုတဲ့အနေအထားဖြစ်တယ်။" ဟု ပြောခဲ့သည်။(VOA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် ကယားပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ် အယ်လ်ဖောင်းရှို သိမ်းယူထားသည့် မယ်စိတိုက်နယ် ကက်သလစ်သာသနာ နယ်မြေကိစ္စကို မယ်စိတိုက်နယ် ကက်သလစ်ဘုန်းတော်ကြီးနေအိမ်တွင် ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ဝန်ကြီးများ၊ မြို့နယ်အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများနှင့် ကက်သလစ်ဆရာတော်ကြီး၊ ဘုန်းတော်ကြီးတို့နှင့် နှစ်ဖက်တိုင်ပင်ဆွေးနွေးနေစဉ် ဝန်ကြီးချုပ်မှ လိုအပ်လျှင်ပြန်လှူမည်ဟု ပြောဆိုထားကြောင်း သာသနာ့အကျိုးတော်ဆောင်အဖွဲ့ဝင် ကိုသားကြီးမှ ပြောခဲ့သည်။ သို့ရာတွင် အပ်လျှင် ပြန်လှူပေးမည်ဟု မပြောဆိုထားကြောင်း ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် အယ်လ်ဖောင်းရှိုမှ " အဲဒါကိုယ်တော်တွေကိုပေးသမီး၊ လှူမယ်လို့ ပြောတာလည်း မပြောခဲ့ဘူးသမီး၊ အဲဒါသူတို့ကိုပေးနေ၊ ဒီလောက်ပဲနော်။" ဟုကန့်ကွက်ပယ်တိုင်းမိမှ မေးမြန်းချက်ကို ပြန်လည်ဖြေဆိုခဲ့သည်။ (Kantarawaddy Time)

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် စင်ကာပူနိုင်ငံမှာ ကျင်းပနေသည့် အာဆီယံထိပ်သီးအစည်းအဝေးကို တက်ရောက်လာသည့်အမေရိကန်ဒုတိယသမ္မတမီကယ်လ်ဒီနိုနှင့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်တို့ တွေ့ဆုံရာတွင် အမေရိကန် ဒုသမ္မတမှ မြန်မာနိုင်ငံမှ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ဘက်ကို ဒုက္ခသည်ခန့်ခွဲသိန်းကျော် ထွက်ပြေးစေခဲ့သည့် အကြမ်းဖက်မှုသည် ဆင်ခြေပေးလို့မရသည့်ကိစ္စ ဖြစ်သည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ ထို့ပြင် "အမေရိ ကန်ပြည် ထောင်စုအနေနဲ့ မြန်မာနိုင်ငံဒီမိုကရေစီပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေကို ဆက်ပြီး အားပေး ထောက်ခံ သွားမှာ ဖြစ်သလို မြန်မာပြည်ထဲက ရိုဟင်ဂျာ ၇ သိန်း ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ဘက် ရောက်သွားအောင်လုပ်ခဲ့တဲ့ မြန်မာ စစ်တပ်ရဲ့လုပ်ရပ်တွေကိုလည်း အမေရိကန်က ရှုတ်ချတယ် ဆိုတာ ရှင်းအောင်ပြောချင်ပါတယ်။ ဒါက ကျနော်တို့အတွက် အရေးကြီးပါတယ်။" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Froniter) (VOA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် စင်ကာပူနိုင်ငံမှာ ကျင်းပနေသည့် အာဆီယံထိပ်သီးအစည်းအဝေးတွင် အရှေ့တောင်အာရှမှာ မြန်မာနိုင်ငံဟာ စီးပွားရေးအရ အခွင့်လမ်းကောင်းတွေအရှိဆုံး နိုင်ငံဖြစ်တာကြောင့် လာရောက် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံကြဖို့ မိန့်ခွန်းပြောကြားရာတွင် ထည့်သွင်းပြောကြားခဲ့သည်။ သို့ရာတွင် နိုင်ငံရဲ့ ရင်းမြစ်တွေကိုတော့ ကိုယ်ကျိုးရှာ အမြတ်ထုတ်လာတာမျိုးကို ခွင့်ပြုမှာ မဟုတ်ဘူးဟု ပြောခဲ့သည်။ (VOA) (Mizzma)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် ပြည်မြို့၊ စစ်မှုထမ်းဟောင်းအ ဖွဲ့ရုံး၌ သဲကုန်းမြို့၊ တပ်မတော် ထောက်ခံပွဲတွင် အစိုးရအုပ်ချုပ် မှုကို ပျက်ပြားစေလိုသည်များ မပြောခဲ့ကြောင်း ပဲခူးတိုင်းအ နောက်ခြမ်း စစ်မှုထမ်း ဟောင်း ကြီးကြပ်ရေးအဖွဲ့ ဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယ ဝိုလ်မှူးကြီးဝင်းမြင့် (ငြိမ်း) မှ ရှင်းလင်းခဲ့သည်။ "အစိုးရအောက်မှာပဲ တပ်မ တော်က ရှိတာပါ။ တပ်မတော်ရဲ့ အငြိမ်းစား စစ်မှုထမ်းဟောင်းတွေက တပ်မတော်ရဲ့ အရန်အင်အားတွေအဖြစ် ပြည်ပပိုင်ရောက်စွက်ဖက်မှုတွေကိုသာ ဆန့်ကျင်ဆန္ဒပြတာပါ။ အစိုးရအုပ်ချုပ်မှုကို ပျက်ပြားစေမယ့်၊ အကြည်ညိုပျက်စေမယ့် စကားမျိုးလုံးပဲ မပြောပါဘူး။ လုပ်လည်း မလုပ်ပါဘူး" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် အရှေ့တောင်အာရှနိုင်ငံများအသင်း (အာဆီယံ) နှင့် အပေါင်းသုံးနိုင်ငံ (တရုတ်၊ တောင်ကိုရီးယား၊ ဂျပန်) တို့၏ထိပ်သီးအစည်းအဝေးတစ်ရပ်ကို စင်ကာပူနိုင်ငံတွင်ကျင်းပခဲ့ရာ နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်တက်ရောက်ခဲ့သည်။ (Mizzima)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့ ဒေသစံတော်ချိန် နေ့လည် ၁ နာရီ ၄၅မိနစ်တွင် စင်ကာပူနိုင်ငံရှိ Suntec Expo Convention Center စဉ့်ခန်းမ၌ (၃၃)ကြိမ်မြောက် အာဆီယံထိပ်သီးအစည်းအဝေးနှင့် ဆက်စပ် အစည်းအဝေးများ တက်ရောက်ရန် စင်ကာပူနိုင်ငံ၌ ရောက်ရှိနေသည့် နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံ ပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံဝန်ကြီးချုပ် မစ္စတာ လီချန်းတို့တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံစဉ် နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ တိုးမြှင့်ရေးကိစ္စ ရပ်များ၊ ပညာရေးနှင့်လူသား အရင်းအမြစ်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးတို့အတွက် ပူးပေါင်းဆောင် ရွက်သွားမည့် ကိစ္စရပ်များ၊ ရခိုင်ပြည်နယ်မှ နေရပ်စွန့်ခွာသွားသူများ ပြန်လည် လက်ခံရေးအတွက် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့် လုပ်ငန်းစဉ်များ၊ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ် များနှင့်ပတ်သက်၍ အမြင်ချင်းဖလှယ်ခဲ့ကြသည်။ (MOI)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၈ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့ ၌ ဗဟန်းမြို့နယ်ရှိ ယုဇနတာဝါ၌ ပြုလုပ်သည့် ပြည်သူ့ပါတီဗဟိုဌာနချုပ် ရုံးခန်းဖွင့်လှစ်ပွဲတွင် ဥက္ကဋ္ဌ ဦးကိုကိုကြီးမှ ၂၀၀၈ ခုနှစ် အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးကို လူထုအတွက် တကယ်တမ်း အကျိုးရှိမယ့်နည်းလမ်းနဲ့ ပြင်ဆင်ဖို့ ကြိုးစားသွားမည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ "ကျနော်တို့က ပြင်ဖို့လိုတယ်ဆိုတာ အခိုင်အမာပြောပြီးသား။ သို့သော် လက်တွေ့ကျကျ ထိရောက်တဲ့ဆောင်ရွက်မှုတွေ ဘယ်လိုလုပ်မလဲဆိုတာက နိုင်ငံရေးအရ အနုပညာလိုမြင်ပါတယ်။ ဒါကြောင့်မို့လို့ ကျနော်တို့က ဒါကို စကားလုံးသပ်သပ်နဲ့ ပြောနေတာထက် လက်တွေ့ ၊ ဒီဖွဲ့စည်းပုံဘောင်ထဲကနေပြီးတော့ အမြင့်မားဆုံး ပြည်သူတွေအတွက် လက်တွေ့အကျိုးဖြစ်ထွန်းမယ့်ကိစ္စ ဘာတွေဆောင်ရွက်နိုင်မလဲ ဆိုတာတွေလုပ်ဖို့ ကျနော်တို့ ကြိုးစားနည်းလမ်းရှာမှာဖြစ်ပါတယ်။"ဟုပြောခဲ့သည်။ ဖွင့်ပွဲတွင် ပါတီ ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ကော်မတီဝင်များစာရင်းကို တရားဝင် ကြေညာခဲ့သည်။ (VOA) (7Day)



ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ ၂၀၁၉ ဇန်နဝါရီ ၃၁ ရက်တွင် ကျရောက်မည့် ကရင်တော် လှန်ရေးနေ့ အခမ်းအနားတွင် ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU)၊ ဒီမိုကရေစီ အကျိုးပြု ကရင်တပ်မတော် (DKBA)၊ ကရင်ငြိမ်းချမ်းရေး ကောင်စီ KNU/KNLA PC နှင့် ကရင်ပြည်နယ် နယ်ခြားစောင့် တပ်ဖွဲ့ (BGF) တို့ ပူးပေါင်း၍ စစ်ရေးပြရန် ဆွေးနွေးထားကြောင်း KNU ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင်အဖွဲ့ဝင် ပဒို မန်းငြိမ်းမောင်မှ ပြောခဲ့သည်။ 'စစ်ရေးပြဆို တာကတော့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ လွတ်မြောက်နယ်မြေ အခြေခံဒေသဖြစ်တဲ့အ တွက် ကျွန်တော်တို့ နှစ်စဉ်နှစ် တိုင်း အဲဒီလိုပဲ စစ်ရေးပြတွေနဲ့ ပူးတွဲပြီးတော့ ကျင်းပပါတယ်။ ကရင်တော်လှန်ရေးနေ့ဆိုတာ ကရင်တစ်မျိုးသားလုံးနဲ့ ပတ် သက်တဲ့အခါကျတော့ ကျွန်တော် တို့ ဒီက ခွဲထွက်သွားတဲ့ DKBA တို့ KNLA PC တို့ အဲဒါတွေလည်း ပါဝင်ပါတယ်။ သူတို့လည်း ကရင် ဖြစ်တဲ့အတွက် ကရင်အမျိုးသား ရေး လှုပ်ရှားမှုမှာ သူတို့လည်း ပါဝင်တာဖြစ်တဲ့အတွက် အားလုံး ပါဝင်လုပ်ဆောင်တဲ့ သဘောပါ ပဲ" ဟု နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ အငြိမ်းစားပိုလ်ချုပ်အချို့၏ အမျိုးသားနိုင်ငံရေး ပါတီတည်ထောင်ခွင့် လျှောက်ထားမှုကို ပြည်ထဲရေးနှင့် လဝကဝန်ကြီးဌာနတို့ထံ စစ်ဆေးရန် ပေးပို့ထားကြောင်း ပြည်ထောင်စု ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဖွဲ့ဝင် ဦးမြင့်နိုင်မှ ပြောခဲ့သည်။ "ဒါ ပါတီတိုင်း၊ ပါတီတိုင်း အဲဒီလိုပေးလိုက်တာပဲ။ သူတို့က စိစစ်ပြီးတော့ ပြန်လာရင် ရွေး ကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ကတော့ တောက်လျှောက် လုပ်သွားတာ ပဲ" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်မှ မြန်မာနိုင်ငံသို့ ရိုဟင်ဂျာများပြန်ပို့ရေး စီစဉ်ထားမှု အကောင်အထည်ဖော်အံ့ဆဲဆဲ အခြေအနေက နယ်စပ်၏ နှစ်ဖက်စလုံးတွင် အကြမ်းဖက်တိုက်ခိုက်မှုဖြစ်နိုင်သည့် အန္တရာယ်ရှိနိုင်သည်ဟု International Crisis Group မှ သတိပေးခဲ့သည်။ "ဒီလူတွေကို ကြိုတင်ပြီး တိုင်ပင်ဆွေးနွေးမှုမရှိဘူး။ သူတို့ကို ဘယ်လိုရွေးချယ်ထားတယ်ဆိုတာ မရှင်းလင်းဘူး။ သူတို့ဟာ မြန်မာနိုင်ငံ ပြန်ပို့ခံရတဲ့အရေး ကြောက်ရွံ့ နေကြပါတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Froniter)
- ❖ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် NLD ပါတီစည်းမျဉ်း စည်းကမ်းကိုချိုးဖောက်တယ်ဆိုပြီးစစ်ဆေးတွေ့ရှိရသည့်အတွက် ကယားပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ် ဦးအယ်လ်ဖောင်ရှိုး ကို အရေးယူခဲ့သည်ဟု NLD ပါတီ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ဒေါက်တာမျိုးညွန့်မှပြောခဲ့သည်။ "အခုကလည်းကျနော်တို့ခေါ်ယူသတိပေးတဲ့ သဘောပါ။ ဒါကိုဘဲအရေးယူတယ်ပြောတာပါ။ ဥပဒေကြောင်းအရမှားတာမရှိပါဘူး။ ဒါပေမယ့် ပါတီစည်းမျဉ်းအရ လိုက်နာရမယ့် ညွှန်ကြားချက်တွေရှိပါတယ်။ အဲတွက်သတိပေးတဲ့ သဘောပါ" ဟုပြောခဲ့သည်။ (VOA)
- ❖ တပ်မတော်နှင့် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်များအကြား နှစ်ဖက်စလုံး အလျှော့ပေးနိုင်မှသာ လက်ရှိ ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးမှု အောင်မြင်လိမ့်မည်ဟုယူဆပြီး တဖက်နှင့်တဖက် လုံးဝအလျှော့မပေးနိုင်ပါက ငြိမ်းချမ်းရေး အဖြေထွက်လာလိမ့်မည်မဟုတ်ကြောင်း ဖလုံ-စပေါ ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ ဥက္ကဋ္ဌ မန်းအောင်ပြည်စိုးမှ ပြောခဲ့သည်။ "တဖက်ဖက်က မလျှော့သ၍ ဒီဟာကြီး(ငြိမ်းချမ်းရေး) က ဘယ်လိုမှ ဖြစ်မလာဘူး။ ဥပမာ တပ်ချုပ်ကဆိုရင် ၂၀၂၀ မှာဖြစ်အောင်လုပ်မယ်။ တစ်ခုတည်းသော တပ်မတော်ဖြစ်ရေး၊ ခွဲမထွက်ရေးကိုပဲ ပြောနေမယ်ဆိုရင် ဒီဘက်ကလည်း သည်းမခံနိုင်တဲ့ အနေအထားမျိုးလေးတွေ ရှိနေတယ်။ တဖက်ဖက်က နည်းနည်းလေးစီ လျှော့ချပေးရင်တော့ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းကလည်း နည်းနည်းလျှော့ တပ်ဘက်ကလည်း နည်းနည်းလျှော့ရင်တော့ တခုခု Something ဖြစ်လာမယ်။ မလျှော့ကြဘူးဆိုရင်တော့ ဒီအတိုင်းဘဲ တန်းလန်းတန်းလန်းနဲ့သွားနေမယ်။ ဘာအဖြေမှ ထွက်မလာနိုင်ဘူး" ဟုပြောခဲ့သည်။ (Mon New)
- ❖ နိုဝင်ဘာလကုန်ပိုင်းက အစိုးရထုတ်ပြန်ခဲ့သော မြေလွတ်မြေလပ် မြေရိုင်းဥပဒေ(၂၀၁၈) သည် တိုင်းရင်းသားများ၏ ရိုးရာမြေယာပိုင်ဆိုင်မှုလေ့များကို လုံးဝပယ်လိုက်ခြင်းဖြစ်ပြီး လက်ရှိငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ် လမ်းကြောင်းနှင့်လည်း ဖြောင့်ဖြောင့်ကြီး ဆန့်ကျင်နေကြောင်း မြေယာအရေးလှုပ်ရှားသူ ဒိုမြေကွန်ရက် အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ကိုစည်သူမှပြောခဲ့သည်။ "ဒီမြေလွတ်မြေလပ်မြေရိုင်းမှာကျတော့ ကိုယ့်ကြမ္မာ ကိုယ်ဖန်တီးတာ မဟုတ်ဘဲနဲ့ တိုင်းရင်းသားရိုးရာလေ့ မြေတွေ အများပိုင်မြေတွေ ဘုံမြေတွေ အထွတ်မြတ်ထားတဲ့မြေတွေအားလုံးက မြေလွတ်မြေရိုင်းလို့ စာရင်းဝင်သွားရင် ကျနော်တို့သွားနေတဲ့ လုပ်ငန်းနဲ့ ဆန့်ကျင်ဖက်ဖြစ်သွားတာပေါ့နော် အခုသွားနေတဲ့ ဒီငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်တွေ ဆွေးနွေးပွဲတွေအားလုံးနဲ့ ဆန့်ကျင်ဖက်ဖြစ်တဲ့ဥပဒေတွေ ထွက်လာတာ။ ဒါကဖြောင့်ဖြောင့်ကြီးဆန့်ကျင်နေတာပေါ့နော် အပေါ်မှာ သွားနေတာကတမျိုး အောက်မှာက တမျိုးဖြစ်နေတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Mon New)
- ❖ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများမှ ခေါင်းဆောင်များအားလုံး ကိုယ်ကျိုးအတ္တဦးစားပေးသည့် စိတ်ကို စွန့်လွှတ်မှသာ ငြိမ်းချမ်းရေးရနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း ရွှေပါရမီတောရ ဆရာတော်အရှင် ဆန္ဒာဓိကမှ မိန့်ကြား ခဲ့သည်။ "ကိုယ်ကျိုးစီးပွား၊ ကိုယ် ကျိုးအတ္တကို ဦးစားပေးတဲ့စိတ်ကို စွန့်လွှတ်လိုက်လို့ရှိရင် ငြိမ်းချမ်း ရေးရမို့ဆိုတာ လွယ်လွယ်လေး ပါ။ ကိုယ်ဖြစ်ချင်တာတွေပဲ ကြည့်နေမယ်ဆိုရင်တော့ ဘယ်တော့မှ ငြိမ်းချမ်းရေးရမှာ မဟုတ်ဘူး" ဟု ပြောကြားခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖



ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

တိုင်းရင်းသားပါတီများ

- ❖ အောက်တိုဘာလ ၃၁ ရက်နေ့တွင် ကချင်ပေါင်းစည်းပါတီ 'Kachin State Party' ကို အတည်ပြုပေးရန် ကချင်ပါတီများ တင်ပြထားခြင်းကို ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင် UEC မှ မှတ်ပုံတင်ရန် ခွင့်ပြုပေးပြီး ဖြစ်သည့်အတွက် KSP မှတ်ပုံတင်ရရှိရန်အတွက် ကချင်ပါတီများမှ တာဝန်ရှိသူ (၁၅)ဦးလက်မှတ်ရေးထိုးရန်လိုအပ်နေသည်ဖြစ်သည့်အတွက် ယခုအပတ်တွင်လုပ်ဆောင် သွားမည်ဟု KSDP ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာ Tu Ja မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(Kachi New\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် မော်လမြိုင်မြို့ ၌ မွန်နိုင်ငံရေးပါတီများ ပေါင်းစည်းထားသည့် မွန် ပါတီကို တရားဝင်မှတ်ပုံတင်နိုင်ရန် ပါတီ၏ ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ်များ နှင့်ပတ်သက်၍ ပထမအကြိမ် ဗဟိုအလုပ်အမှု ဆောင် ကော်မတီ အစည်းအဝေးကို ကျင်းပခဲ့သည်။ အစည်းအဝေးတွင် ပါတီ မှတ်ပုံတင်ရေး၊ အောက်ခြေပါတီ ပေါင်းစည်းရေး၊ ပါတီဖွဲ့စည်းပုံ မူကြမ်း ရေးဆွဲရေး၊ ပါတီပြောရေး ဆိုခွင့်ရှိသူ ရွေးချယ်ရေး စသည် တို့ကို ဆုံးဖြတ်ချက်ချခဲ့သည်ဟု ပါတီတွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး (၁)နိုင်လရီတမမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)

အခြား

- ❖ အောက်တိုဘာလ (၂၉) ရက်နေ့တွင် ချင်းပြည်နယ်၊ ဟားခါး၊ ဖလမ်းနှင့် ထန်တလန်မြို့နယ်နိမိတ်အတွင်းရှိ ဇိန်မူတောင်ကို ချင်းပြည်နယ်အစိုးရမှ အမျိုးသားဥယျဉ်အဖြစ် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နေမှုနှင့် Lai tili ရေကန်ကာမူကို လူထုကိုအသိမပေးဘဲ ဆောင်ရွက်နေမှုအား ကန့်ကွက်သည့်အနေဖြင့် ချွန်ကျူးရွာသားများက ဆန္ဒဖော်ထုတ်ရန် စီစဉ်ခဲ့ကြသော်လည်း သက်ဆိုင်ရာအာဏာပိုင်များ၏ တောင်းဆိုမှုကြောင့် ရက်ရွှေ့ဆိုင်းလိုက်သည်ဟု ချွန်ကျူးရွာမှ ဒေသခံရွာလူကြီးတစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ "ကျနော်တို့ကို တွေ့အုပ်ကနေခေါ်ပါတယ်၊ လာမယ့် နိုဝင်ဘာလ (၃) ရက်နေ့မှာကျင်းပမယ့် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲအတွက် လုံခြုံရေးပိုင်းမှာ နည်းနည်းအလုပ်ရှုတ်ကြမှာဆိုတော့ ဒါကြောင့် လောလောဆယ်တော့ ဆန္ဒမပြကြဖို့ ရွေးကောက်ပွဲပြီးနောက်ပိုင်းမှသာ ဆန္ဒပြဖို့ဆိုပြီး ကျနော်တို့ကို ပြောပါတယ်၊ ဒါကြောင့် ကျနော်တို့ကလည်း ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲနောက်ပိုင်းကျမှ ဆန္ဒပြဖို့ သဘောဘူလိုက်တာဖြစ်တယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ [\(Khonumthung\)](#)
- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက်နေ့တွင် ဖုယွင်အလုပ်သမားသပိတ်မှ အလုပ်သမားတွေ၏ တောင်းဆိုမှုတွေနှင့်ပတ်သက်ပြီး ဆန္ဒပြအလုပ်သမားတွေ၊ အလုပ်ရှင်နှင့်အတူ ဝန်ကြီးချုပ် ဦးဖိုးမင်းသိန်း ကိုယ်တိုင် ပါဝင်ပြီး သုံးပွင့်ဆိုင် ဖြေရှင်းပေးမည်ဟု အလုပ်သမားများမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(BBC\)](#) [\(7Day\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံသို့ ရိုဟင်ဂျာ ဒုက္ခသည်တွေ ပြန်ပို့မည့် အစီအစဉ်စတင်ဖို့ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံမှ ဆုံးဖြတ်လိုက်သည်ကို အိန္ဒိယနိုင်ငံမှ ကြိုဆိုလိုက်ကြောင်း အိန္ဒိယ နိုင်ငံခြားရေး ဝန်ကြီးဌာန ပြောခွင့်ရသူ Raveesh Kumar မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် အတွင်း ဝမ်းပေါက်သည်ဆိုခြင်းမှာ မှန်ကန်ခြင်း ရှိ၊ မရှိ လူမှုကွန်ရက်တွင် ရေးသားသတင်းမေးသူ သတင်းထောက်တစ်ဦးကို ကမာရွတ်မြို့နယ်ရဲစခန်းမှ ဆက်သွယ် ရေးဥပဒေပုဒ်မ ၆၈ (က) ဖြင့်အမှုဖွင့်ခဲ့သည်ဟု အမှုဖွင့်ခံရသူ မကွေးတိုင်းမှ နယ်ခံ အလွတ်တန်း သတင်းထောက် ဦးမြင့်ဇော်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ အမှုဖွင့်သူ တရားလို ကမာရွတ်မြို့နယ်ရဲစခန်းမှ မြို့နယ်ရဲမှူး သိန်းဟန်မှ "သူ မကွေးကမှန်းလည်း မသိဘူး။ ဘယ်ကသတင်းထောက်မှန်းလည်း မသိဘူး။ ဟုတ်၊ မဟုတ်သိချင်ရင် သူငယ်ချင်းတွေဆီကို ဖုန်းဆက်မေးပေါ့။ လူမှုကွန်ရက် မှာ မေးစရာလား။ အများပြည်သူ အထိတ်တလန့်ဖြစ်မှာပေါ့။ ကိုယ်ချင်းစာကြည့်ပေါ့" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (7Day) (RFA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်နေ့ ရန်ကုန်မြို့ Best Western Green Hill Hotel ၌ ပြုလုပ်သည့် "ရေကာတာနှင့် ပြည်သူ့ဘဝ မလုံခြုံမှုများ" မြန်မာ့မြစ်များအတွက် လာအို နိုင်ငံမှ သင်ခန်းစာယူခြင်း ဖိဒါယာတွေ့ဆုံပွဲတွင် ကချင်ပြည်နယ်တန်ဖဲ-မြစ်ဆုံဒေသခံ ဒေါ်နှူးရာမှ လက်ရှိနိုင်ငံရေးအခြေအနေကို အခွင့်ကောင်းယူ၍ State Power Investment Corporation (SPIC) ကုမ္ပဏီက မြစ်ဆုံစီမံကိန်း ပြန်လည်စတင်ရန် ကြိုးပမ်းလျက် ရှိပြီး ဒေသခံများလိုလားသည့် မြစ်ဆုံစီမံကိန်း လုံးဝရပ်ဆိုင်းရေးကို အစိုးရက လျစ်လျူရှုနေဆဲ ဖြစ်ကြောင်းပြောခဲ့သည်။ (MM Time)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့တွင် ကချင်ပြည်နယ်အခြေစိုက် မြောက်ပိုင်းတိုင်းစစ်ဌာနချုပ်မှ ဖမ်းဆီးစစ်ဆေးနေသည့် ကချင်နစ်ခြင်းခရစ်ယာန်အဖွဲ့ချုပ် (KBC)မှ ဓမ္မအမှုတော်ဆောင် ဆရာမတဦးအပါအဝင် ၁၀ ဦးကျော် ကို ပြန်လွှတ်ပေးလိုက်သည်ဟု ချင်ငြိမ်းချမ်းရေး အကျိုးတော်ဆောင်အဖွဲ့မှ ဦးလှိုင်ဝင်းကပြောခဲ့သည်။ "သူတို့ကို ဘာမှ မတွေ့လို့ ပြန်လွှတ်ပေးတဲ့ သဘောပါပဲ။ မနေ့က သူတို့လွတ်လာတော့ အမျိုးသမီး တွေရော အမျိုးသားတွေရော တပ်က လက်လွန်ပြန်လွန် ထိတာရှိလား မေးတော့ ဘာမှမရှိဘူးတဲ့။ ပါးစပ်နဲ့ပဲ မေးပြီး သက်ဆိုင်ရာ အမိန့်တောင်းတာတဲ့။ လက်နဲ့ထိတာတော့ မလုပ်ဘူးတဲ့" ဟု ပြောခဲ့သည်။(Irrawaddy) (7Day)
- ❖ ဖေဖော်ဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့က ရခိုင်ပြည်နယ် စစ်တွေမြို့၌ ဝမ်းပေါက်ကွဲမှု ဆက်စပ် သံသယဖြင့် စွဲချက်တင်ခံထားရသူ ကိုအေးဝင်းနှင့် ကိုမောင်ဦးမြင့်တို့ကို လာမည့် နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် အမိန့်ချမှတ်မည် ဖြစ်ကြောင်း "ကျွန်ုပ်တို့အနေနဲ့ အဲဒီဝမ်းပေါက်ကွဲမှုမှာ ပါဝင်ပတ်သက်မှု မရှိတဲ့အတွက် လာမယ့် နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့မှာ တရားရုံးက အမိန့်ချမှတ်တာကို လက်ခံမှာ မဟုတ်ဘူး။ ဒီအမှုနဲ့ ပတ်သက်ပြီး နိုင်ငံတော် သမ္မတထံ တင်ပြအသိပေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Narinjara)
- ❖ နေရပ်စွန့်ခွာလာသူများကို ပြန်ပို့မည့်အပြင်ပွားဖွယ် အစီအစဉ်များအတိုင်းရှေ့ ဆက်လုပ်ဆောင်ရန် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်မှ ပြင်ဆင်နေစဉ် ရိုဟင်ဂျာ ဒုက္ခသည်များကို လက်ခံခေါ်ယူရန် ကနေဒါနိုင်ငံ၏ ကမ်းလှမ်းမှုကို ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်မှ လက်ခံခြင်းမရှိကြောင်း ကနေဒါအရာရှိများ မှပြောသည်။ ကနေဒါလူဝင်မှုကြီးကြပ် ရေး၊ ဒုက္ခသည်များနှင့် နိုင်ငံသား ဖြစ်မှုဆိုင်ရာဌာန ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိအမျိုးသမီးဘီထရိုက်စ်ဖယ် နယ်လွန်မှ "ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်က ထွက်ခွာခွင့်တွေ ထုတ်ပြန်တာမရှိပါဘူး" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ မြန်မာနိုင်ငံနှင့် ပတ်သက်သည့် အဆိုမူကြမ်းတစ်ရပ်ကို ကုသလမဂ္ဂအထွေထွေ ညီလာခံ၊ လူ့အခွင့်အရေးကော်မတီ အစည်းအဝေး၌ တင်သွင်းဆုံး ဖြတ်ရန် စီစဉ်နေကြောင်း နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန အပြည်ပြည် ဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းများနှင့် စီးပွားရေးဦးစီးဌာန ညွှန်ကြားရေး မှူးချုပ် ဦးချမ်းအေးမှ ပြောခဲ့သည်။ ယင်းအဆို မူကြမ်းကို ဥရောပ သမဂ္ဂ (EU) နှင့် အစ္စလာမ်မစ် နိုင်ငံများ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေး အဖွဲ့ (OIC) တို့ ပူးပေါင်း၍ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်တွင် ကျင်းပမည့် လူ့ အခွင့်အရေးကော်မတီအစည်းအဝေးသို့ တင်သွင်းမည်ဖြစ်ပြီး နယူးယောက်မြို့ ကုသလမဂ္ဂဆိုင်ရာ မြန်မာသံအမတ်ကြီး ဦးဟောက်ခိုဆွမ်းမှ တက်ရောက် ကန့်ကွက်ရန် ပြင်ဆင်ထားသည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ (7Day)
- ❖ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ စင်္ကာပူဝန်ကြီးချုပ် Lee Hsien Loong ၏ ဖိတ်ကြားချက်နှင့် စင်္ကာပူကို သွားရောက်မှာ ဖြစ်ပြီး ၃၃ ကြိမ်မြောက် အာဆီယံထိပ်သီးအစည်းဝေး ကိုတက်ရောက်မည် ဟု နိုင်ငံခြားရေးဌာန လက်အောက် မြန်မာဆိုင်ရာ အာဆီယံ ဌာန၏ ပြောကြားချက်ကို သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။ (VOA)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူတွေကြား ယုံကြည် စိတ်ချမှုရှိရေး ရည်ရွယ်တဲ့စာချုပ်ကို ထိုင်၊ တရုတ်၊ ဗီယက်နမ်၊ လာအို၊ ဖိလစ်ပိုင်၊ အိန္ဒိယ၊ ဂျပန်၊ ကူဝိတ်၊ အစ္စရေး၊ တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံတွေနှင့် မြန်မာတို့ လက်မှတ် ရေးထိုးခဲ့သည်ဟု တရုတ်ရှင်ဟွာ သတင်းတွင် ဖော်ပြထားခဲ့သည်။ (VOA)
- ❖ တောင်အာဖရိကနိုင်ငံ ဒါဘန်မြို့မှာ ကျင်းပခဲ့သည့် အိန္ဒိယသမ္မတရာကမ်းခြေနိုင်ငံများ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးအသင်း IORA အသင်းအစည်းအဝေးမှ မော်လဒိုက်နှင့် မြန်မာနိုင်ငံတွေကို အသင်းဝင်အဖြစ် အဆိုပြု ထားရာမှာ နောက်ဆုံးအချိန် ကန့်ကွက်ခဲ့နှင့် မြန်မာနိုင်ငံ ပယ်ချခံခဲ့ရသည်ဟု အိန္ဒိယနိုင်ငံ ထုတ်Wire သတင်းစာတွင်ဖော်ပြခဲ့သည်။ မြန်မာနိုင်ငံကို အသင်းဝင်နိုင်ငံအဖြစ် ဝန်ကြီးများအဆင့် အစည်းဝေးမှ သဘော တူပြီး ဖြစ်ပေမည် အဖွဲ့အလှည့် ကျ သဘာပတ်နိုင်ငံဖြစ်သည့် တောင်အာဖရိကနိုင်ငံမှ ကန့်ကွက်ခဲ့သောကြောင့်ဟု ဖော်ပြခဲ့သည်။ (RFA)
- ❖ တရုတ်နယ်စပ်အနီး နမ်ဆန်ယန်တွင် ဖမ်းဆီးခံရသူ မွေအမှုတော်ဆောင်များအနက်မှ သုံးဦးလွတ်လာပြီး ၁၂ ဦးကို တပ်မတော်မှ ထိန်းသိမ်းထားဆဲဖြစ်သည်ဟုကချင်ငြိမ်းချမ်းရေး အကျိုးတော်ဆောင် အဖွဲ့မှ ဦးဆန်းအောင်ကပြောသည်။ "အစက ၁၅ ယောက်၊ ၁၅ ယောက်ထဲမှာ ၃ ယောက်လွတ်လာတယ် ၁၂ ယောက်ကျန်တယ်လို့ ကျနော်တို့ သိရတယ်။ မွေအမှုတော်ဆောင်ဆိုတာက တရားဝင် အမှုတော်ဆောင် ဖြစ်နေ တဲ့ဟာ သူကဆက်စပ်ပြီးတော့ အမှုတော်ဆောင်နေတဲ့ဟာတွေ ရှိတာပေါ့နော် သူကပါမစ်နက် မဟုတ်ပဲ အမှုတော်ဆောင်တဲ့ဟာလည်း ရှိတာပဲ အသင်းတော်တိုင်းဆိုတော့ အဲလိုရှိတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (NMG)
- ❖ ဒီမိုကရေစီဖော်ဆောင်နေသည့် အရပ်သားအစိုးရလက်ထက် မြန်မာနိုင်ငံတွင်း လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုခွင့် အပါအဝင်ဘာသာရေး လွတ်လပ်ခွင့်ဆိုင်ရာ၊ သတင်းမီဒီယာများ ထုတ်ဖော်ရေးသား ပိုင်ခွင့် အပါအဝင် ဖြစ်ပေါ်နေသည့် လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေများ၊ စစ်ဘေးစစ်ရှောင်ဒုက္ခသည်အရေးနှင့် နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသားများကိစ္စတွေသည် စိုးရိမ်စရာကောင်းသည့်အနေအထားဖြစ်နေသည်ဟု CSO မြန်မာလူမှု အဖွဲ့တွေမှ ဒီမိုကရေစီဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး လှုပ်ရှားမှုဆောင်ရွက်မှုကော်မတီ (ACDD) က မသန္တာရွန်းလွှဲရည်က ပြောခဲ့သည်။ (VOA)
- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက်နေ့ နံနက်တွင် မြစ်ကြီးနား မြို့နယ်တရားရုံးတွင် အသရေဖျက်မှုဖြင့် တပ်မတော် တရားစွဲဆိုထားခံရသော ဆန္ဒပြ ကချင်လူငယ်ခေါင်းဆောင် ဂုဦး အနက် ဦး Zau Jat ၏ သက်သေ ဂုဦးကို ထပ်မံစစ်ဆေးခဲ့သည်။ Slg. Zau Jat (ဦးဇော်ဂျတ်)မှာ 'ပိတ်မိပြည်သူများကို စစ်တပ်မှ ခြိမ်းခြောက်နှိပ်စက်' သည် ဟု ပြောဆိုသည့်အပေါ် မှန်ကန်မှုရှိမရှိ သက်သေဖြစ်သော စစ်ဆေးခံ သက်သေနှစ်ဦးဖြစ်သော ကတ်သလစ်အသင်းတော်မှ Peter Hka Aung နှင့် Lai Nawng Hku (လိုင်နောင်ခူး) ဒေသတွင် စေတနာ့ဝန်ထမ်းနေသော ကချင်မွေကောလိပ် KTCS မှ ဆရာ Tu Tu Aung ဂုဦးကို စစ်ဆေးခဲ့ သည်။ နောက်ထပ်ရုံးချိန်းကို နိုင်ငံသာ ၅ ရက်နေ့ သတ်မှတ်ထားပြီး ဦး ZauJat ၏ ကျန်ရှိသောသက်သေများကိုသာ စစ်ဆေးသွားမည်ဟု ရှေ့နေ ဦး Mung Seng Tu မှ ကချင်သတင်းဌာန KNG ကို ပြောခဲ့သည်။ (Kacin New)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် တောင်ကြီးမြို့ သျှမ်းစာပေနှင့်ယဉ်ကျေးမှုအသင်းရုံးတွင် သံဃာတော်များနှင့် လူမှုအခြေပြုအဖွဲ့အစည်းများတွေ့ဆုံကာ ခေတ်မှီတိုးတက်သော ပညာရေးစနစ်အဖြစ်ဖော်ဆောင်ရန် ရည်ရွယ်ပြီး ဒေသန္တရပညာရေးကော်မတီ (သျှမ်းပြည်နယ်)ဖွဲ့စည်းလိုက်ကြောင်း လုပ်အမှုဆောင်ကော်မတီဝင် တောင်ကြီးမြို့ သျှမ်းစာပေနှင့်ယဉ်ကျေးမှုအသင်းမှ နန်းနွန်းမိုးမှပြောခဲ့သည်။ "အစိုးရပိုင်းက တော့မပါ ဘူး။ ဒါပေမယ့် အစိုးရရဲ့ပညာရေးပိုင်းဆိုင်ရာနဲ့ချိတ်ဆက်ပြီးတော့ လုပ်ငန်းတွေဆောင်ရွက် သွားဖို့ရှိပါတယ်။ မွန် ကချင် ကရင် ကယား သူများတွေ အမျိုးသားကျောင်းရှိတယ် ။ ကိုယ့်သျှမ်းပြည်မှာလည်း ပညာရေးဖွံ့ဖြိုး ရေးအတွက်ကောင်းကောင်းဆောင်ရွက် ပေးဖို့အတွက် ရည်ရွယ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် ဆရာတော် သံဃာတော်တွေရဲ့ ဩဝါဒကို ခံယူပြီးအခြေခံပုဒေ၊ နည်းဥပဒေ နှင့်အညီ ဖွဲ့စည်းလိုက် တာဖြစ် ပါ တယ်။" - ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Shan New)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် ကျေးသီးမြို့ မိုင်းကောင်စံအုပ်စု မိုင်းကောင် ဘုန်းကြီးကျောင်း၌ ရှမ်းပြည်တောင်ပိုင်း ကျေးသီးမြို့နယ်အတွင်း နှစ်ပေါင်း ၂၀ ကျော်ကြာ သိမ်းဆည်းခံထားရသော လယ်ယာ မြေဧက ၅၀၀၀ ကျော်အနက် လယ်ယာမြေများအား မြေတိုင်းဦးစီးဌာနနှင့်အတူ ကွင်းဆင်းတိုင်းတာနိုင်ရန် လယ်ယာပိုင်ရှင် နှင့် ရပ်ရွာအကြီးအကဲများ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခဲ့ကြဟု သျှမ်းတိုင်းရင်းသားများဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် SNLD မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် စိုင်းစံမိန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ “ဒေသခံလူထုရဲ့သဘောထားတွေကိုမေးမြန်းတယ်။ ဆွေးနွေးတယ်။ ကွင်းဆင်းပြီး အသုံးပြုနေတဲ့မြေယာတွေ တိုင်း တာဖို့ သဘောတူခဲ့ကြတယ်။ ကျေးသီးမြို့မြေတိုင်းဦးစီးဌာနနဲ့ ကျနော်တို့ပေါင်းပြီး ၁၀ ရက်နေ့ ကျရင် စပြီးတော့ ကွင်းဆင်းတိုင်းတာစာရင်းယူပါမယ်။ မိုက်ဟုန်းလိန်ရွာ ၊ နောင်ဟီးရွာ၊ ဆူမ်မောန်းရွာ၊ မိုက်ဟုန်းချို ရွာတွေမှာ တရွာပြီး တရွာလုပ်သွားပါမယ်။ ဒေသခံလူထုဘက်ကနေလည်းဘဲ ကျနော်တို့နဲ့ လက်တွဲ ပူးပေါင်းပါဝင်ဖို့ တိုက်တွန်းပါတယ်။ ဒါမှ စာရင်းအမှန် အကန့်ရရှိမှာဖြစ်တယ်။”- ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Shan New](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်မြို့ ကျောက်တန်း ပင်လယ်ကမ်းစပ်နားက သံတံကျေးရွာနား၌ မူဆလင် ၁၀၆ ဦး လိုက်ပါစီးနင်းလာသည့် စက်လှေသည် ရခိုင်ပြည်နယ် ပေါက်တောမြို့မှ အနောက်ရဲ့မူဆလင် ဒုက္ခသည်စခန်းမှ ဖြစ်ပြီး စက်လှေ ပိုင်ရှင် ၂ ဦးကို ရဲမှ သွားရောက် ဖမ်းဆီးစဉ် ဒုက္ခသည်တွေမှ ဝိုင်းဝန်းပြီး ကျောက်ခဲတွေနှင့် ပစ်ခတ်ခဲ့သဖြင့် ရဲမှသေနတ်ဖြင့်ပစ်ခတ်ခဲ့ရာ ငှဦးထိခိုက်ဒဏ်ရာရခဲ့ပြီး လှေပိုင်ရှင်တွေဖြစ်တဲ့ ဦးချာဘီနှင့်အဘူဆာယော့ နှစ်ဦးကို ဖမ်းဆီးသွားသည်ဟု ပေါက်တောမြို့နယ် အမှတ် ၂ ပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ကျော်ထွေးမှပြောခဲ့သည်။ ဖမ်းဆီးရမိသော ဒုက္ခသည်များအား နိုဝင်ဘာလ၁၈ရက်နေ့တွင် စစ်တွေသို့ စစ်လေယာဉ်ဖြင့် ပြန်ပို့ဆောင်ခဲ့သည်။ ([BBC](#)) ([VOA](#)) ([VOA](#)) ([Irrawaddy](#))
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် တောင်ပိုင်း၊ မိုင်းပန်မြို့နယ်၊ ပန်ဖိုကျေးရွာရှိ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်း မီးလောင်မှု ဖြစ်ပွားရာ ကိုရင်နှစ်ပါး ပျံလွန်ပြီး ကျန် နှစ်ပါး ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ကြောင်းပန်ဖိုကျေးရွာ ဒေသခံ တဦးမှပြောခဲ့သည်။ “ဖယောင်တိုင်းမီးကြောင့် မဟုတ်ဘူး။ ညအချိန်အခါ လူတစ် ဦးက ရွာထဲ ဝင်လာတယ်။ ရွာက လူတွေက လည်း သာမန်လို့ပဲ ထင်တာ။ ပြီးတော့ ဘုန်းကြီးကျောင်း မီးလောင်တာပဲ” ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် ကချင် နှစ်ခြင်းခရစ်ယာန်အဖွဲ့ချုပ် KBC မှ ဓမ္မဆရာမတစ်ဦးအပါအဝင် ကချင်တိုင်းရင်းသား ၁၂ ဦးကို မြောက်ပိုင်းတိုင်း စစ်ဌာနချုပ် လက်အောက်ခံတပ်မှ ဖမ်းဆီးသွားတာ ပြန်လွှတ် ပေးခြင်းမရှိကြောင်း KBC သိက္ခာတော်ရ ဆရာတော် ဒေါက်တာ ဆမ်ဆွန်မှ ပြောခဲ့သည်။ BC ဓမ္မဆရာမတစ်ဦး အပါအဝင် ကချင်တိုင်းရင်းသား ၁၅ ဦးကို တရုတ်-မြန်မာနယ်စပ် နမ့်စွမ်ယန်နယ်စပ်မှာ ဖမ်းဆီးခဲ့တာ ဖြစ်ပြီး အဲဒီထဲက ၃ ဦးကို ပြန်လွှတ် ပေးလိုက်ပေမယ့် ၁၂ ဦးကိုပြန်လွှတ်ပေးခြင်းမရှိကြောင်းပြောခဲ့သည်။ ([RFA](#))
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ်တွင်း ပြန်လည်လက်ခံရေးလုပ်ငန်းစဉ်များတွင် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် ဘေးအန္တရာယ်စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် ပတ်သက်သည့် “အာဆီယံ လူသားချင်းစာနာမှု အကူအညီများညှိနှိုင်းရေးဌာန” (AHA Centre) မှ မောင်တောသို့ လာရောက်မည်ဖြစ်ကြောင်း လူမှုဝန်ထမ်းကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေးမှ ပြောခဲ့သည်။ ခရီးစဉ်အတွက် အာဆီယံ လူသား ချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းရေးအဖွဲ့ဝန်ရှိသူများနှင့်ပီဒီယို ကွန်ဖရင့် ပြုလုပ်ပြီး သဘောတူညီချက် ရရှိခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်းပြောခဲ့သည်။ ([Mizzima](#))
- ❖ ဆောင်းတွင်းကာလ အအေးပိုက်သည့် ဒေသများရှိ ကချင်စစ်ဘေးရှောင်စခန်းများတွင် အနွေးထည်နှင့် အမိုးအကာ လိုအပ်မှုအခြေအနေများကို စာရင်းကောက်ခံနေသည်ဟု ကချင် နှစ်ခြင်းခရစ်ယာန် အဖွဲ့ချုပ် (KBC) လူမှုရေးတာဝန်ခံ ဦးခါးလီမှပြောခဲ့သည်။ “အခု နိုဝင်ဘာမကုန်ခင်မှာ အအေးပိုင်းက ဘယ်လောက်ထိ ဖြစ်လာနိုင်လဲဆိုတာကို ဒေသခံတွေနဲ့ သွားဆွေးနွေးတာ။ ဝေးလံခေါင်ဖျားတဲ့ နေရာတွေ၊ တကယ်အေးတဲ့ ဒေသတွေကို ကျနော်တို့ ရုံးဝန်ထမ်းတွေ သွားကြည့်နေပါတယ်။ ဘယ်လောက်ထိ လိုအပ်မှု ရှိနေတယ် ဆိုတာကတော့ လကုန်လောက်မှ သိရပါမယ်” ဟုပြောခဲ့သည်။ ([Irrawaddy](#))

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ထိုင်း-မြန်မာနယ်စပ်၊ မယ်လဒုက္ခသည်စခန်းရှိ ကုလသမဂ္ဂဒုက္ခသည်များဆိုင်ရာ မဟာမင်းကြီးရုံး-UNHCR မှ ဖွင့်လှစ်ပေး ထားသော ဆန္ဒအလျောက်ဌာနပြန်သွားရေး အကျိုးဆောင်ဌာန (Voluntary Repatriation Center-VRC) မှ တဆင့် အမည်စာရင်း လာရောက်တင်သွင်းထားသူ ၁၈ ဦးကို ထိုင်း-မြန်မာနယ်စပ်အစိုးရမှ တာဝန်ရှိသူများက လူတွေ့မေးမြန်းမှုပြုလုပ်ပြီးစီးခဲ့ပြီးဟု စခန်း အတွင်းရေးမှူး စောဆဲစန်မှ ပြောခဲ့သည်။ "ပြည်တွင်း ပြန်မိသကဲ့သို့ ၂၀ ဦး နာမည်စာရင်းပေးထားတာရှိတာပေါ့။ ဒါပေမဲ့ မြန်မာအစိုးရနဲ့ ထိုင်းအစိုးရ တာဝန်ရှိသူတွေ လာပြီးအတည်ပြု စစ်ဆေးမှုရယူတဲ့အခါ ၁၈ဦးပဲ ရှိတော့ တယ်လို့ သိရတယ်။ အဲ့ ၁၈ဦးထဲမှာမှ ၈ ဦးက မပြန်တော့ဘူးလို့ သိရတယ်။ အိမ်ထောင်စုအားဖြင့် ၅ စုပေါ့ ။ ဒါပေမဲ့ မည်သူ့မည်ဝါမှန်းတော့ ကျနော်တို့လည်း အသေအချာမသိဘူး"ဟုပြောခဲ့သည်။ (KIC)
- ❖ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နယ်စပ် ဒုက္ခသည်စခန်းမှာရှိသည့် ရိုဟင်ဂျာတွေထဲမှ ပထမဆုံးအသုတ်ကို နိုဝင်ဘာ ၁၅ရက်နေ့တွင် မြန်မာနိုင်ငံဘက် ပြန်ပို့ဖို့ စီစဉ်ခဲ့ပြီး ပြန်လာသူ တယောက်မှမရှိတာသည် INGO နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းတွေကြောင့်လို့ မြန်မာနိုင်ငံခြားရေး ဝန်ကြီးဌာန အမြဲတမ်းအတွင်းဝန် ဦးမြင့်သူမှ ပြောခဲ့သည်။ "ကျနော်တို့ဘက်ကတော့ ဒီနေ့စပြီး လက်ခံဖို့သဘောတူထားတဲ့အတွက် ကျနော်တို့ဘက်ကတော့ ဆက်လက်ပြီး Stand-by စောင့်နေမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကတော့ တဘက်က စည်းရုံးထားတာလည်း ပါနိုင်ပါတယ်။ နောက် INGO တွေရဲ့ သွေးထိုး လှုံ့ဆော်မှုကြောင့်လည်း ဖြစ်နိုင်ပါတယ်။"ဟုပြောခဲ့သည်။ထို့ပြင် နေရပ်စွန့်ခွာထွက်ပြေးကြသူများ ပြန်လည်ဝင်ရောက်မလာပါက ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံနှင့် ပြန်လည်ညှိနှိုင်းပြီး လက်ခံရေးလုပ်ငန်းစဉ်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် နည်းလမ်းတစ်ခုကို ရှာဖွေသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း နိုင်ငံခြားရေး ဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယအမြဲတမ်းအတွင်းဝန် ဦးအောင်ကျော်ဇံမှ ပြောခဲ့သည်။ (VOA) (MM Time) (7Day) (VOA)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် စင်ကာပူနိုင်ငံ၊ Suntec Expo Convention Centre ၌ ရခိုင်ကိုစွန့်ပတ်သက်၍ မီဒီယာတစ်ခုမှ မေးမြန်းသည့် မေးခွန်းကိုစင်ကာပူဝန်ကြီးချုပ် လီရှန်လွန်းမှ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ဒုက္ခသည်များ အရေးနှင့် ပတ်သက်ပြီး အာဆီယံ အစည်းအဝေးတွင် မြန်မာနိုင်ငံဘက်မှ ပြန်ခေါ်နိုင်မည်ဟု ယုံကြည်မျှော်လင့်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။ "ရခိုင်ကိုစွန့်ပတ်သက်လို့ကတော့ ကျွန်တော်ထင်တာကလေး၊ နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကလည်း မြန်မာအစိုးရရဲ့ ရပ်တည်ချက်သဘောထားကို ပြောပြသွားတယ်။ ကျွန်တော်တွေကလည်း သူတို့ရဲ့ အမြင်သဘောထားကို ဆွေးနွေးကြတယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့ သီတင်းပတ်တွေ အတွင်းမှာတော့ တိုးတက်မှု တစ်ချို့ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့တာကိုလည်း တွေ့ရတယ်။ ခုလိုရင် မြန်မာအစိုးရအနေနဲ့ နေရပ်စွန့်ခွာသွားကြသူတွေအနက်က ပထမဆုံး အသုတ်အဖြစ် ဒုက္ခသည်တစ်ချို့ကို ပြန်ခေါ်လို့ သူတို့ ပြောဆိုလုပ်ဆောင်နေပါပြီ။ ဒီ နိုဝင်ဘာလလယ်မှာပဲ စ ခေါ်ဖို့ လုပ်နေပါပြီ။ ဒီတော့ ဆိုလိုတာက လာမယ့်ရက်အနည်းငယ်အတွင်းမှာပေါ့။ သူတို့တွေကို ပြန်ခေါ်နိုင်မယ်လို့ ကျွန်တော်တို့ ယုံကြည်မျှော်လင့်ပါတယ်" ဟု ပြောခဲ့သည်။ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာ ဝင်းမြတ်အေးမှလည်း ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် ဒုက္ခသည်များအနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံသို့ ပြန်လာရေးအတွက် အတားဆီးများနှင့် ခြိမ်းခြောက်မှု များ ရှိနေကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။(Mizzima) (Mizzima)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်၊ စစ်တွေမြို့တွင် ၂၀၁၈ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလအတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သော ငုံး ၃ လုံးပေါက်ကွဲမှု ဖြစ်စဉ်အတွက် စွပ်စွဲဖမ်းဆီးခံထားရသော ဦးအေးဝင်းကို စစ်တွေခရိုင် တရားရုံးမှ ထောင်ဒဏ်အနှစ် ၃၀ ချမှတ်လိုက်ကြောင်း ဦးအေးဝင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ "၃ မှုနဲ့ စွဲပြီးတော့ ၃ မှုနဲ့ ချလိုက်တယ်ဗျာ။ နှစ် ၃၀ ချတယ်။ ကျွန်တော်ပြောချင်တာက ကျွန်တော်ဟာ ဘယ်ပေါက်ကွဲမှုမှာမှ ဘယ်ဟာမှာမှ မပါခဲ့ဘူး။ ပါဝင်ခဲ့ခြင်းလည်း မရှိဘူး။ ကူညီခဲ့တာလည်း မရှိဘူး။ အဲဒီလို ဖြစ်ပွားတဲ့နေ့က ကျွန်တော် ဘူးသီးတောင်၊ မောင်တောဖက်ကို ကယ်ဆယ်ရေး ပေးဖို့အတွက် သွားနေခဲ့တာပါ။ ရခိုင်လူမှုကူညီစောင့်ရှောက်ရေးဖောင်အေးရှင်းလည်း ပါတယ်။" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (Mizzima)
- ❖ တိုင်းရင်းသား နိုင်ငံရေးပါတီ ၁၅ ခုပါဝင်ဖွဲ့စည်းထားသည့်စည်းလုံးညီညွတ်သော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ မဟာ မိတ်အဖွဲ့ (UNA) က ကချင်ပြည် နယ်အစိုးရတာဝန်ရှိသူများ၊ နိုင်ငံ ရေးပါတီများ၊ ဒေသခံအဖွဲ့အစည်းများနှင့် မြစ်ကြီးနားမြို့၌ သီးခြားစီ သွားရောက်တွေ့ဆုံ၍ ပြည်နယ်တွင်း အခြေအနေများ ဆွေးနွေးမည်ဖြစ်ကြောင်းUNAအတွင်းရေးမှူးအဖွဲ့ဝင် ဦးမျိုးကျော်မှပြောခဲ့သည်။ "ကျွန်တော်တို့ အဖွဲ့ဝင် ကချင်ပြည်နယ် အမျိုးသားဒီမိုကရေစီ ကွန်ဂရက်(KNCD)ရဲ့ အခြေ စိုက်တဲ့ မြစ်ကြီးနားကိုသွားပြီး တော့ ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ ဖက်ဒရယ် အခြေခံတို့မူတွေ ဖြစ်ပေါ်ရေးနဲ့ ဒေသတွင်း အခြေအနေတွေအပေါ် ဆွေးနွေးချက်တွေ ရှိမှာပါ။ တွေ့ရှိရက်၊ ဆွေးနွေးချက်အပေါ် မှာမူတည်ပြီးတော့မှ UNA အဖွဲ့ အတွင်းမှာ လူထုဆီက အသံတွေ က ဘာလဲဆိုတာလည်း စုဆောင်း တာ ရှိနိုင်ပါမယ်"ဟုပြောခဲ့သည်။(7Day)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်မြို့ ၌ ငြိမ်းချမ်းရေး ကော်မရှင် နှင့် တိုင်းရင်းသား ခေါင်းဆောင်များအလွတ်သဘော တွေ့ဆုံဆွေးနွေးကြမည်ဟု ငြိမ်းချမ်းရေး ကော်မရှင်အဖွဲ့ဝင် ဦးအောင်စိုးမှ ပြောခဲ့သည်။ တိုင်းရင်းသား ခေါင်းဆောင်များနှင့် အလွတ်သဘောတွေ့ဆုံဆွေးနွေးပွဲတွင် အစိုးရဖက်မှ အငြိမ်းစား ဗိုလ်ချုပ်ကြီးဟောင်း ဦးခင်ဇော်ဦး၊ ဦးဆောင်ပြီး ဦးလှမောင်ရွှေ၊ ဦးအောင်စိုး၊ ဦးဇော်ဌေး နှင့် ဦးကျော်လင်းဦး တို့ ပါဝင်မည်ဖြစ်ပြီး၊ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး KNU၊ သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ RCSS ၊ ကရင်နီအမျိုးသားတိုးတက်ရေးပါတီ KNPP နှင့် NCA အပစ်ရပ်အဖွဲ့၏ ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ် ဦးဆောင်အဖွဲ့ PPPST မှ အကြံပေးပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သည့် ဦးဟန်ညောင်ဝေ နှင့် ပြည်ထောင်စုသိပ္ပံ PI အဖွဲ့မှ စီမံကိန်းဒါရိုက်တာ ဦးခွန်ဆိုင်း တို့နှင့်သီးခြားစီ တွေ့ဆုံသွားရန်ရှိသည်ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(NMG\)](#)
- ❖ ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲ၌ပါဝင်မှု ယာယီရပ်ဆိုင်းထားခြင်းကိစ္စနှင့် ပတ်သက်ပြီး ညှိနှိုင်းရန် နိုဝင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့တွင် ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU)အရေးပေါ်အစည်း အဝေးကိုကျင်းပမည်ဟု အမည်မ ဖော်လိုသည့် KNU တာဝန်ရှိသူတဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ "သဘောထားကွဲတယ်ဆို တာထက်စာရင် ရျဉ်းကပ်မှုမတူ တာတော့ ကြာပြီဗျ။ အခု ဒီပွဲက တော့ ပေါက်ကွဲနိုင်တဲ့ သဘော များရှိနေလား။ ဒါပေမဲ့ ကျွန်တော် တော့ မထင်ဘူး။ တချို့ကတော့ ဒီပွဲကတော့ ပေါက်ကွဲနိုင်တဲ့ သဘောလို့ ထင်ကြတယ်။ တကယ် ဆို တအံ့ဆွေးနွေးဖြစ်နေတယ်"ဟုပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#) [\(VOA\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၃ ရက်ညနေပိုင်းတွင် အရှေ့ပိုင်းတိုင်းစစ်ဌာနချုပ်တိုင်းမှူး ဗိုလ်ချုပ် လင်းအောင်နှင့် အဖွဲ့ဝင်များမှ ရှမ်းပြည်နယ် (တောင်ပိုင်း) ၊ တောင်ကြီးမြို့နယ်ရှိ PNO အသွင်ပြောင်းပြည်သူ့စစ်(ဌာန)တပ်ဖွဲ့ဝင် များအားတွေ့ဆုံခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)
- ❖ ရန်ကုန်တိုင်း၊ လှည်းကူးမြို့နယ်ထဲမှာ တည်ဆောက်မယ့် Eco Green City စီမံကိန်းကို လာမယ့် ၂၀၁၉ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီမှာ စတင်လုပ်ဆောင်တော့မည်ဟု တာဝန်ရှိသူတွေမှပြောခဲ့သည်။ [\(BBC\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် မွန်ပြည်နယ် ကျိုက်ထိုမြို့ ၌ ကျိုက်ထိုမြို့နယ် စစ်မှုထမ်း ဟောင်းရှေးရှေးမှ ကျိုက်ထီးရိုး ဘုရားလမ်းဆုံအနီးသို့ အငြိမ်းစား စစ်မှုထမ်း ဟောင်းများ ဦးဆောင်၍ စစ်မှုထမ်းဟောင်း ၂၀၀ ဦးခန့် တပ်မတော်ထောက်ခံသည့် ဆိုင်းဘုတ်များကိုဆောင်ကာ ဆန္ဒထုတ်ဖော်ခဲ့ကြောင်း ယင်းပွဲကိုဦးဆောင်သူ ဗိုလ်ကြီးသက်ထွန်း(ငြိမ်း)မှ ပြောခဲ့သည်။ "ကျွန်တော်တို့ စစ်မှုထမ်း ဟောင်းတွေဟာ တပ်မတော်ရဲ့ အရန်အင်အားဖြစ်တဲ့အတွက် တပ်မတော်ကိုထောက်ခံခြင်း ဖြစ်တယ်။ ကျွန်တော်တို့ ဘယ် အသက်အရွယ်ပဲ ရောက်ရောက် တပ်မတော်နဲ့ တစ်ထပ်တည်း ရှိနေမှာပါ" ဟု ပြောခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)



**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၇ ရက်နေ့ နံနက်ပိုင်းတွင် ကယား(ကရင်နီ)ပြည်နယ် လွိုင်ကော်မြို့ ၌ လူထောင်ချီပါဝင်သည့် တပ်မတော်ထောက်ခံကြိုဆိုပွဲအား ကျင်းပခဲ့သည်။ “ တပ်မတော်ဆိုတာ ကျွန်မတို့ တိုင်းရင်းသား ပြည်သူတွေ အားလုံးရဲ့ကျေးဇူးရှိတယ်ဆိုတာ မမှားနိုင်ပါဘူးရင့်။ တပ်မတော်သာ ကျွန်မတို့ တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေဖက်က မားမားမတ်မတ် မရင်တည်ပေးခဲ့ဘူးဆိုရင်အခုချိန်မှာ မြန်မာနိုင်ငံရယ်ဆိုတာ ရှိပါဦးမလား။ တပ်မတော်ရဲ့ ကျေးဇူးကြောင့် ကျွန်မတို့ ခေါင်းမော့ ရင်ကျောပြီးနေနိုင်တာပါ” ဟုတပ်မတော် ထောက်ခံကြိုဆိုပွဲ၏ ဟောပြောပွဲ ဒေါ်နှင်းနှင်းအိမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ ([kantawaddyTime](#))
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် တပ်မတော်ထောက်ခံပွဲ ပြုလုပ်မည်ကို ကန့်ကွက်မှုများ ရှိခဲ့သော်လည်း အမျိုးသားလုံခြုံရေး လူမှုကွန်ယက် အဖွဲ့မှဦးဆောင်၍တောင်ကြီးမြို့၊ မိန်းလမ်း မူလမင်းကွန်းကျောင်း ရှေ့စုရပ်မှ စတင်ကာ လူဦးရေ ၅,၀၀၀ ကျော်ဖြင့် စီတန်းလှည့်လည်ခဲ့ပြီး မိုးလုံလေလုံ အားကစားကွင်းတွင် ထောက်ခံဟောပြောပွဲကျင်းပခဲ့သည်။ “တပ်မတော် ထောက်ခံပွဲက ဒီနေ့ လုပ်တယ်၊လာတဲ့သူ တွေက တော့ ပအိုဝ်းတွေပဲများတယ်၊ ရွာတွေက ပအိုဝ်းတွေပေါ့လေ၊ ကျွန်တော်က တော့ ဘာမှမပြောချင်တော့ဘူး၊ ပြည်သူတွေ ကန့်ကွက်ထားတဲ့ကြား က ခွင့်ပြုတာ ဒါ အစိုးရရဲ့အပိုင်းပေါ့လေ ၊ ဒီကိစ္စနဲ့ပတ်သက်ပြီး လည်း နိုင်ငံတော်သမ္မတစီ စာပို့ပြီးပြီ၊ NLDပါတီ CEC ကိုလည်း စာပို့ပြီးပြီ၊ ရှမ်းပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်ဆီကိုလဲစာပို့ပြီးပြီ”ဟု တောင်ကြီး တန်ဆောင်တိုင်ဖွင့်ပွဲအခမ်းအနားနှင့် တိုက်နေ၍ တပ်မတော် ထောက်ခံ ပွဲအား ကန့်ကွက်ခဲ့သူ ဦးတင်မောင်တိုးဟု ပြောခဲ့သည်။ ([The Ladies](#))
- ❖ ဆိပ်ကမ်းမြို့နယ် အနိုင်ရ ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီ USDP လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် အပါအဝင် ၃ ဦးကို ရွေးကောက်ပွဲကာလအတွင်း တရားမဝင်လုပ်ဆောင်မှုတွေ ရှိတယ်လို့ စွပ်စွဲပြီး အမှုဖွင့်တိုင် ကြားထားတယ်လို့ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်NLD ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲ အောင်နိုင်ရေးဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာမျိုးညွန့်မှ ပြောခဲ့သည်။ “တရားစွဲရတဲ့အကြောင်းကတော့ ဆိပ်ကမ်းမြို့နယ်မှာ ငွေရေးခွင့် မရှိတဲ့ ကုမ္ပဏီတစ်ခုက လာပြီးတော့ ငွေရေးတယ်။ အဲဒီမှာ ရွေးကောက်ပွဲ တာဝန်ရှိတဲ့ လူ ၃ ဦးကနေပြီးတော့ ဒီကုမ္ပဏီနဲ့ ချိတ်ဆက်ပေးပါတယ်ဆိုပြီးတော့ ပြောထားတာရှိပါတယ်။ ဆိုတော့ ကျနော်တို့ တရားဥပဒေအရ ရွေးကောက်ပွဲ အနိုင်ရရှိအတွက် ပစ္စည်းပေးတာတို့ ၊ ငွေကြေးလက်ဆောင် လာဘ်လာဘာ နဲ့ ရွေးကောက်ပွဲ အောင်နိုင်အောင် လုပ်တယ်ဆိုပြီး တရားမပြုကျင့်တာရောက်ပါတယ်။ အဲဒါကြောင့် ကျနော်တို့က ဒီအချက်အလက်တွေထောက်ပြီးတော့ တိုင်ကြားတာဖြစ်ပါလိမ့်မယ်။” ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([VOA](#))

**ရွေးကောက်ပွဲ**

- ❖ ၂၀၁၈ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲကို နိုဝင်ဘာ ၃ ရက် နံနက် ၆ နာရီမှ စတင်၍ ကျင်းပခဲ့ပြီး ရခိုင်ပြည်နယ် ရသေ့တောင်မြို့နယ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်နေရာအတွက် မဲပေးသူများ လာရောက် မဲပေးခဲ့ကြသည်။ “မဲပေးရတာတော့ အဆင်ပြေပါတယ်။ လွတ်လပ်မှုလည်းရှိပါတယ်။ ဒါပေမယ့် မဲစာရင်းမှာ ကိုယ့်နာမည်ရှာတဲ့အခါတော့ နည်းနည်း အခက်အခဲရှိပါတယ်။ ဘာလို့လဲဆိုတော့ မဲစာရင်းကို ကြည့်ပြီး ကြည့်မထားကြတဲ့အတွက်ပါ။”ဟု ရခိုင်အမျိုးသားပါတီမှ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း ဦးမောင်လှမြင့်မှပြောခဲ့သည်။ ([Narinjara](#))
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ် ရသေ့တောင်မြို့တွင် နိုဝင်ဘာ ၃ ရက်နေ့တွင်ပြုလုပ်မည့်ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲအတွက် ကြိုတင်မဲ ၃၀၀ ကျော်ရရှိထားကြောင်း ရသေ့တောင်မြို့နယ် ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲရုံးဥက္ကဋ္ဌ ဦးဖြူထွန်းသာမှပြောခဲ့သည်။ ကြိုတင်မဲများကို တပ်မတော်သားများ၊ အစိုးရဝန်ထမ်းများ၊ အချုပ်သားများ၊ ကျောင်းသူ၊ ကျောင်းသားများ၊ မဲရုံဝန်ထမ်းများနှင့် မဲဆန္ဒနယ်မြေအပြင်ဘက်သို့ရောက်ရှိနေကြသူများ အတွက် ကြိုတင်မဲများကို အောက်တိုဘာလ ၂၄ ရက်နေ့မှ နိုဝင်ဘာ (၂)ရက်နေ့အထိ ကြိုတင်ပေးခွင့်ရှိရာ နိုဝင်ဘာ ၂ ရက်နေ့ နေ့လယ်ပိုင်းအထိ မဲအရေအတွက် စုစုပေါင်း ၃၀၀ ကျော်လက်ခံရရှိ ထားခြင်း ဖြစ်သည်ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([Narinjara](#))
- ❖ ရသေ့တောင်မြို့ နယ် ဖြူချောင်းကျေးရွာတွင် ဒီချုပ်ပါတီ၊ ရခိုင်အမျိုးသားပါတီနှင့် ရခိုင်ဒီမိုကရေစီ အဖွဲ့ချုပ်ပါတီသုံးခု၏ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲ မဲဆွယ် ဆိုင်းဘုတ်များ ဖျက်ဆီးခံခဲ့ရကြောင်း ရွေးကောက်ပွဲယှဉ် ပြိုင်မည့်ရခိုင်အမျိုးသားပါတီ ကိုယ်စားလှယ်လောင်းဦးမောင်လှမြင့်မှ ပြောခဲ့သည်။ “ရွေးကောက်ပွဲနီးလာတော့ အဖျက်သမားတွေက ပေါ်လာပြီလေ။ အခုကိုယ်စားလှယ်လောင်းတွေကလည်း အပြင်မဲဆွယ် နေကြပြီ” ဟု ပြောခဲ့သည်။ ([7Day](#))

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် နယူးယောက်မြို့၊ ကုလသမဂ္ဂဌာနချုပ်တွင်ပြုလုပ်သည့် ၇၃ ကြိမ်မြောက် ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေညီလာခံရဲ့ တတိယကော်မတီမှ The Human Rights Situation in Myanmar” မြန်မာနိုင်ငံက လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေ ဆိုသည့်ခေါင်းစဉ်နှင့်မြန်မာ့အရေးဆုံးဖြတ်ချက်ကိုအတည်ပြုခဲ့သည်။ ညီလာခံ တတိယကော်မတီတွင် မြန်မာနိုင်ငံ လူ့အခွင့်အရေး အခြေအနေ ဆိုင်ရာ ဆုံးဖြတ်ချက် မူကြမ်းကို အစွဲလားမစ် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးအဖွဲ့ (OIC) နှင့် ဥရောပသမဂ္ဂ (EU) တို့က ပူးတွဲတင်သွင်းခဲ့ပြီးကုလသမဂ္ဂဆိုင်ရာ မြန်မာသံအမတ်ကြီး ဟောက်ဒိုဆွမ်းကတော့ ဒီဆုံးဖြတ်ချက်ဟာ နိုင်ငံရေးရည်ရွက်ချက်နဲ့ လုပ်ဆောင်တာဖြစ်ပြီး အပြုသဘောမဆောင်ပဲ ယုံကြည်မှုပျက်ပြားစေတဲ့အတွက် မြန်မာအစိုးရက ပြင်းပြင်းထန်ထန်ကန့်ကွက်ကြောင်းပြောကြားခဲ့သည်။ "နိုင်ငံရေးသဘောအဓိက ပါတာပေါ့နော်။ အမှန်ကတော့ သူ့ရဲ့ ပုံမှန်လုပ်ရမယ့် ဆွေးနွေးရမယ့်နေရာက လူ့အခွင့်အရေးကောင်စီ ဒါပေမယ့် အထွေထွေညီလာခံကို ဒီလူ့အခွင့်အရေးကိစ္စ ယူလာတာက နိုင်ငံရေးအရ လုပ်တာဖြစ်တယ်။ သောကြာနေ့ကဆိုရင်တွေ့မှာပေါ့ဗျာ ၊ အဲဒီမှာ နိုင်ငံတရုတ်အလိုက် လူ့အခွင့်အရေးနဲ့ ပတ်သက်ပြီးတော့ ချမှတ်တာဆိုရင် ၄ နိုင်ငံပဲရှိတာခင်ဗျ။ ။ ဒါကို ရွေးထုတ်ပြီးမှ Select လုပ်တာပဲ ကမ္ဘာမှာ ၁၉၃ နိုင်ငံရှိတယ်တဲ့ ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်တွေ။ အဲဒီမှာ မြန်မာ၊ ဆီးရီးယား၊ အီရန်ရယ် ၊ မြောက်ကိုးရီးယားရယ်ပဲ နာမည်တပ်ပြီးတော့ လူ့အခွင့်အရေးကိစ္စပြောတယ်ဆိုတော့ ဒါကိုက အစ နာမည်တပ်တဲ့အခါ မတရားပေါ့နော်။ ကျနော်တို့ကို လုပ်တယ်ဆိုတာ လုံးဝလက်မခံနိုင်ဘူး။" ဟု ပြောခဲ့သည်။ (VOA) (Mizzima)

**နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေး**

- ❖ အောက်တိုဘာလ ၂၉ ရက်နေ့ နံနက် ၁၁ နာရီမှ ၁၂ နာရီ ၁၀ မိနစ်အချိန်ထိ မောင်တောမြို့နယ်၊ နယ်မြေ(၁)၊ အမှတ်(၅)နယ်ခြားစောင့် ရဲတပ်ဖွဲ့ခွဲ မှတ်တိုင်(၅၁) ရဲကင်းစခန်းမှ ဒုတိယရဲအုပ် မြင့်မောင် ဦးစီးသည့် တပ်ဖွဲ့ဝင်(၂၀)ဦး၊ စကားပြန်(၁)ဦးနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ အမှတ်(၁၁) BGB တပ်ရင်း Panchari ကင်းစခန်းမှ Naib Subedar Md. Salim ဦးစီးသည့်(၂၀) ဦး၊ စကားပြန်/လမ်းပြ(၁)ဦးတို့သည် မိမိတို့နိုင်ငံအသီးသီးအတွင်းရှိ နယ်စပ်ခြံစည်းရိုးလမ်းအတိုင်း နယ်နိမိတ် မှတ်တိုင်(၅၁) မှ (၅၁/၅)ထိ နှစ်နိုင်ငံနှစ်ဖက်ညှိနှိုင်း၍ မြေပြင်လှည့်ကင်းဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။ (MOI)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ၂ရက်နေ့ နေ့လည် ၂ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီး၏ ဧည့်ခန်းမ၌ နိုင်ငံတော်၏အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် သည် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ဒိန်းမတ် သံအမတ်ကြီး H.E.Mr. John Nielsen အား လက်ခံတွေ့ဆုံသည်။ထိုသို့တွေ့ဆုံစဉ် မြန်မာ - ဒိန်းမတ် နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု တိုးမြှင့်ရေးကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ (SC Office)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ၂ရက်နေ့ နေ့လည် ၂ နာရီ ၄၅ မိနစ်တွင် နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၏ ဧည့်ခန်းမ၌ နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ်၊ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ သီရိလင်္ကာသံအမတ်ကြီး H.E.Mr. Nandimithra Ekanayake အား လက်ခံတွေ့ဆုံသည်။ထိုသို့တွေ့ဆုံစဉ် နှစ်နိုင်ငံဆက်ဆံရေးနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ ပိုမိုတိုးမြှင့်နိုင်ရေး ကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ (SC Office)

**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၂) ၊ အမှတ် (၂၀) ၊ နိုဝင်ဘာလ ၂၀၁၈**

- ❖ မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နှစ်နိုင်ငံ နယ်ခြားစောင့်တပ်ဖွဲ့များ ညှိနှိုင်း၍ မြေပြင်ကင်းလှည့် ဆောင်ရွက်မှုကို အောက်တိုဘာ ၂၉ ရက်တွင် ပြုလုပ်ခဲ့ကြောင်း ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာနမှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ မြေပြင် ကင်းလှည့် ဆောင်ရွက်မှုသည် ပုံမှန်ပြုလုပ်နေကျ ပုံစံအတိုင်း ဖြစ်ပြီး ထူးခြားအခြေအနေတစ်ခု တစ်ရာမရှိကြောင်း မောင်တောခရိုင် အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီး ဌာန ဒုတိယအုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးရဲထူးမှ ပြောခဲ့သည်။ **“အသေးစိတ်က နယ်ခြား စောင့်မေးမှ သိမယ်။ နှစ်နိုင်ငံ Flag Meeting လုပ်တဲ့အချိန်မှာ ညှိကြတာပေါ့။ အဲဒီအစည်းအဝေးလုပ်ပြီးရင် အခုလို ကင်းလှည့် တာတွေလုပ်တယ်”** ဟု ပြောခဲ့သည်။ မောင်တောမြို့နယ် အမှတ် (၅)နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ဖွဲ့ခွဲ မှတ် တိုင်(၅၁) ရဲကင်းစခန်းမှ ဒုရဲအုပ် မြင့်မောင်ဦးစီးအဖွဲ့၊ ဘင်္ဂလား ဒေ့ရှ်အမှတ်(၁၁) BGB တပ်ရင်း၊ ပန်ချာရီကင်းစခန်းမှ ဦးစီးအဖွဲ့ နှင့် စကားပြန် နှစ်ဦးတို့သည် သက်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံအသီးသီးအတွင်းရှိ နယ်စပ်ခြံစည်းရိုးလမ်းအတိုင်း နယ်နိမိတ်မှတ်တိုင် (၅၁) မှ (၅၁/၅) အထိ မြေပြင်ကင်းလှည့်ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြောင်း ထုတ်ပြန်ချက်၌ ဖော်ပြခဲ့သည်။ [\(7Day\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာ ၁၄ ရက်နေ့ နေ့လည် ၂ နာရီတွင် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်စည်ခန်းမ၌ ရခိုင်ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဦးညီပုအား မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ဩစတြေးလျသံရုံးမှ ခေတ္တ ကောင်စစ်ဝန် Ms. Esther Pery သည် လာရောက်တွေ့ဆုံခဲ့ကြောင်း ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီး ဌာနမှ သတင်းထုတ်ပြန်ထားခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံစဉ် ရခိုင်ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့မှ ဒေသဖွံ့ဖြိုးရေး၊ တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး ဆောင်ရွက်နေမှု၊ နှစ်နိုင်ငံသဘောတူညီချက်ဖြင့် နေရပ်စွန့်ခွာသူများ ပြန်လည် လက်ခံရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဆောင်ရွက်နေမှု၊ ဩစတြေးလျ နိုင်ငံမှ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်များ၊ လူသားချင်းစာနာ ထောက်ထားမှုဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး လုပ်ငန်းများတွင် ကူညီထောက်ပံ့ပေးနေမှု၊ ပြည်နယ် အတွင်း ကျန်းမာရေး၊ ပညာရေး၊ စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေး ကဏ္ဍများတွင် ကူညီပေးနိုင် ရေး စသည့် ကဏ္ဍများကို ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ [\(The Ladies\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၄ ရက်၊ ဒေသစံတော်ချိန် နံနက် ၈ နာရီခွဲတွင် နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် Suntec Expo Convention Centre ၌ကျင်းပသည့် အာဆီယံ-ဩစတြေးလျ အလွတ်သဘော မနက်စာစားပွဲ (ASEAN-Australia Informal Breakfast Summit) သို့ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ နံနက် ၉ နာရီခွဲတွင် ကျင်းပသည့် (၂၀) ကြိမ်မြောက် အာဆီယံ- တရုတ် ထိပ်သီးအစည်းအဝေး (21st ASEAN-China Summit) သို့ လည်းကောင်း၊ နေ့လည် ၁၁ နာရီတွင် ကျင်းပသည့် (၂၀) ကြိမ်မြောက် အာဆီယံ-ကိုရီးယား ထိပ်သီးအစည်းအဝေး (20th ASEAN-ROK Summit) သို့ လည်းကောင်း အာဆီယံ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများ၏ နိုင်ငံအကြီးအကဲများ၊ အစိုးရအဖွဲ့ အကြီးအကဲများနှင့်အတူ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၆ ရက်နေ့ ဒေသစံတော်ချိန် ညနေ ၄ နာရီတွင် တရုတ်ပြည်သူ့ သမ္မတနိုင်ငံ၊ ပေကျင်းမြို့သို့ ရောက်ရှိနေသော ဒုတိယ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်(ကြည်း) ဒုတိယဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး စိုးဝင်း သည်တရုတ်နိုင်ငံ၊ ဗဟိုစစ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ဝင်၊ နိုင်ငံတော်ကောင်စီဝင်နှင့် ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဖြစ်သူ General Wei Fenghe နှင့် Bayi Building ၌ တွေ့ဆုံ ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးရာတွင် နှစ်နိုင်ငံ တပ်မတော်နှစ်ရပ်အကြား ဆက်ဆံရေးနှင့် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်မှုများအား အနာဂတ်တွင် ပိုမိုတိုးမြှင့် ဆောင်ရွက်ရေး၊ အိမ်နီးချင်း တပ်မတော်နှစ်ရပ်အကြား စစ်ဘက်ဆိုင်ရာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ ပိုမိုမြှင့်တင် ဆောင်ရွက်ရေး၊ ဒေသတွင်း တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးအတွက် လက်တွဲပူးပေါင်း ဆောင်ရွက် ရေးနှင့် နယ်စပ်ဒေသ တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)
- ❖ နိုဝင်ဘာလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် စင်ကာပူနိုင်ငံ၌ နိုင်ငံတော်၏ အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နှင့်တရုတ်ဝန်ကြီးချုပ် Li Keqiang တို့ တွေ့ဆုံခဲ့ကြပြီး နှစ်နိုင်ငံ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု မြှင့်တင်ရေးကိစ္စတွေကို ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် ရုတ်နဲ့ မြန်မာ ဆိုတာက ချစ်ကြည်ရင်းနှီးပြီးသား အိမ်နီးချင်းတွေ ဖြစ်ကြောင်း၊ နှစ်နိုင်ငံအကြား သံတမန်ဆက်ဆံရေး ထူထောင်တာ ၆၈ နှစ် ရှိခဲ့ပြီးနောက်ပိုင်း ပေါက်ဖော် ချစ်ကြည်မှုက ဆက်လက် ခိုင်မာနေဆဲဖြစ်ကြောင်း၊ လက်ရှိ ရခိုင်ကိစ္စကို ပြေလည်အောင် ဖြေရှင်းဖို့ မြန်မာအစိုးရအနေနှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်အကြား ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်ဆွေးနွေးမှုတွေနှင့်အတူ ကြိုးစားဆောင်ရွက်နေမှု အခြေအနေနှင့် ပြည်တွင်းရေး တည်ငြိမ်အောင် ထိန်းသိမ်းဆောင်ရွက် အားထုတ်နေမှုတွေအပေါ်မှာလည်း တရုတ်အစိုးရဘက် ထောက်ခံပါကြောင်းပြောကြားခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#)